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Közösség, járvány, felelősség 
Jóformán napra pontosan egy éve lépett be az életünkbe egy addig szinte ismeretlen 
– legfeljebb a tévében hallott – fogalom, a koronavírus. Aztán nemcsak, hogy is-
mertté vált, hanem a hétköznapjaink és az ünnepeink részévé is vált. Először bíztunk 
benne, hogy mindez nem is olyan nagy baj, próbáltuk kisebbíteni a veszélyt, ám ha-
marosan rá kellett döbbennünk, hogy olyan kihívás elé állított minket ez a betegség, 
amelynek nem egykönnyen tudunk megfelelni. Kezdetben azt hittük, ez a fránya 
kór „csak” a munkánkat, a szabadidős tevékenységünket, a kulturális és a sportéle-
tet változtatja meg, de egy idő után azzal szembesültünk, hogy a koronavírus elve-
szi, elragadja tőlünk az ezektől nagyságrendekkel fontosabb részeit is az életünknek 
– a családtagokat, a barátokat, az ismerősöket. Nemcsak idős, krónikus betegeket, 
hanem egyre inkább a fiatalabb korosztályhoz tartozókat is. Sokunk számára akkor 
lett igazán kézzelfoghatóvá és valósággá a járvány, amikor az egészségügyi szer-
vek közölték velünk, hogy mi magunk is fertőzöttek vagyunk. Bár én is próbáltam 
felelősségteljesen betartani az összes rendelkezést, hogy jó példával járjak elöl, és 
óvjam a számomra legkedvesebbeket – mégis beteg lettem. A hetekig tartó karantén 
alatt aztán volt módom és időm gondolkodni azon, hogy mi az egyén felelőssé-
ge, mi az, amikor mi irányítjuk a dolgokat, s mikor kell meghajtanunk a fejünket 
egy nagyobb, tőlünk független akarat előtt. És mindeközben még szerencsésnek is 
mondhattam magam, hisz nálam a betegség nem volt súlyos lefolyású. Ugyanakkor 
a mögöttünk álló egy évnek, bármilyen hihetetlenül is hangozzék, voltak pozití-
vumai is. Igen! Pozitívumai a járványnak, jó oldala ennek a szörnyű betegségnek. 
Felemelő érzés volt látni ugyanis az egészségügyi dolgozók hősies küzdelmét, az 
„egyszerű” bolti eladók, sofőrök, postások, hivatalnokok és mások önzetlen helyt-
állását, akiknek tenniük kellett a dolgukat akkor is, ha ezzel a saját egészségük vagy 
életük került veszélybe. Büszke voltam és vagyok minden egyes olyan alkalomkor, 
amikor azt látom, hogy valaki vagy valakik segíteni igyekeznek a bajba jutott em-
bertársaikon, legyen szó védőmaszkok, gyógyszerek vagy élelmiszer felajánlásáról, 
illetve bármi másról, amit az emberek érdek nélkül tesznek meg másokért. És ami a 
legfontosabb, mi, királyhelmeciek is megtanulhattuk újra ezekben a nehéz időkben, 
hogy csak a magunk érdekét szem előtt tartani, csak a saját dolgainkkal foglalkozni 
nem elég. Ahhoz, hogy úrrá legyünk a nehézségeken, hogy legyőzzük a járványt, a 
veszélyt, közösségként, egységes egészként kell helytállnunk. Hisz tudjuk, minden 
lánc olyan erős, mint az azt alkotó leggyengébb láncszem.  
Tisztelt Királyhelmeciek!
Március van, véget érnek a hosszú, hideg napok. Az egész világot fejtetőre állító jár-
vány és annak velejárói továbbra is meghatározzák napjainkat, ám lelkünkben ettől még 
ráhangolódhatunk a tavaszi ünnepekre. Március 15-én az 1848/49-es magyar szabad-
ságharc és forradalomra emlékezünk. A legnagyobb magyarként emlegetett Széchenyi 
István mondta: „Tiszteld a múltat, hogy érthesd a jelent, és munkálkodhass a jövőn.“ A 
közeledő ünnep kapcsán erre bíztatom Önöket is, s egyben hangot adok a reménynek, 
hogy a következő ünnepünk már biztos, hogy szebb lesz, biztos, hogy szabadabb lesz, 
mint az előző volt. De csak akkor, ha megőrizzük lelkünkben a tudást a szabadságról, 
az önfeláldozásról, a reményről, az örök emberi értékekről, a magyarságról. Mindarról, 
ami büszkévé és erőssé teszi nemcsak az egyént, hanem a nemzetet is. Hát ezért kell 
emlékeznünk! Ezért kell ünnepelnünk! Mindig, minden körülmények között! 
A húsvét is lassan már itt kopogtat az ajtón. Bár a járványügyi szabályok alaposan 
átírják a családok ünnepi szokásait, azt nem akadályozzák, hogy elkészítsük a ha-
gyományos húsvéti ételeket, sem azt, hogy lelkileg tovább gazdagodjunk. Nincs 
akadálya annak sem, hogy gyönyörködjünk az ébredező természetben, élvezzük a 
fényt és a meleget. 
Fénnyel, lelki gazdagodással és reménnyel teli ünnepet kívánok Mindannyiuk számára!

Pataky Károly, polgármester

Spolupatričnosť, epidémia, zodpovednosť
Skoro na deň presne vstúpil pred rokom do nášho života dovtedy nepoznaný – na-
najvýš v televízii počutý pojem – koronavírus. A potom sme ho nielen spoznali, ale 
stal sa súčasťou nášho každodenného života, ale aj našich sviatkov. Zo začiatku 
sme dúfali, že to ani nie je taký veľký problém, snažili sme sa toto nebezpečenstvo 
bagatelizovať. No postupne sme sa presvedčili, že táto choroba pred nás postavila 
také výzvy, ktoré sa nám nedarí ľahko prekonať. Najprv sme si mysleli, že táto 
protivná choroba spôsobí zmeny iba v našej práci, obmedzí naše voľnočasové ak-
tivity, zmení náš kultúrny a športový život. Ale po čase sme boli konfrontovaní so 
skutočnosťou, že koronavírus nám berie a unáša z nášho života oveľa dôležitejšie 
súčasti – členov našej rodiny, priateľov, známych. Nielen tých starších, chronicky 
chorých pacientov, ale čoraz častejšie aj tých, ktorí patria do mladšej vekovej 
kategórie. Pre mnohých z nás sa epidémia stala rukolapnou a skutočnou až vtedy, 
keď nám zdravotnícke zariadenie oznámilo, že aj my patríme medzi infikovaných. 
Hoci som sa aj ja snažil zodpovedne dodržať všetky protiepidemiologické opat-
renia, aby som bol dobrým príkladom a ochránil svojich najmilších – aj tak som 
ochorel.  Počas dvojtýždňovej karantény som potom mal čas a možnosť rozmýšľať  
nad tým, za čo zodpovedá jednotlivec, aké to je, keď my riadime naše činy, a kedy 
treba zohnúť hlavu pred vôľou vyššej moci. A popritom sa môžem považovať za 
šťastného, lebo u mňa nemala choroba vážny priebeh.
Napriek tomu mal uplynulý rok, aj keď to znie neuveriteľne, aj svoje pozitíva. Áno! 
Pozitívum epidémie, dobrá stránky tejto choroby. Bol to pozdvihujúci pocit vidieť hr-
dinské nasadenie zdravotníkov v boji s epidémiou a sledovať ako obstáli „obyčajní“ 
predavači, šoféri, poštári, úradníci a ďalší, ktorí museli vo svojej práci vytrvať aj 
vtedy, keď ohrozovali svoje vlastné zdravie. Vždy som bol a som aj v súčasnosti hrdý, 
keď vidím, že sú jednotlivci, ktorí sa snažia v núdzi pomôcť spoluobčanom, ktorí sú 
na to odkázaní – či išlo o darovanie ochranných rúšok, liekov alebo potravín, alebo 
prispeli hocičím, aby nezištne podali pomocnú ruku tým druhým. A čo je najdôležitej-
šie, my, obyvatelia Kráľovského Chlmca, sme sa v týchto ťažkých časoch znova mohli 
presvedčiť o tom, že nestačí mať pred očami iba vlastné záujmy a starať sa iba o seba. 
K tomu, aby sme dokázali zvládnuť tieto ťažkosti, aby sme zvíťazili nad epidémiou, nad 
nebezpečenstvom, musíme prejaviť svoju spolupatričnosť. Veď vieme, že každá reťaz 
je taká pevná, akou ju robia jednotlivé najslabšie články tejto reťaze.
Vážení obyvatelia Kráľovského Chlmca!
Je tu marec, končia sa dlhé studené dni. Epidémia stavia na hlavu celý svet a jej 
následky naďalej ovplyvňujú naše dni. Ale vo svojom vnútri sa napriek tomu už 
môžeme naladiť na jarné sviatky. 15. marca si pripomenieme výročie maďarské-
ho národnooslobodzovacieho boja a revolúcie v rokoch 1848/49. István Széchényi, 
považovaný za jedného z najväčších Maďarov, povedal: „Váž si minulosť, aby si 
pochopil súčasnosť a mohol pracovať na budúcnosti“. V mene blížiaceho sa sviatku 
vás povzbudzujem k tomu aj ja a pevne dúfam, že najbližšie oslavy už budú celkom 
isto krajšie a slobodnejšie, ako boli tie predchádzajúce. Stane sa tak vtedy, ak si 
v duši zachováme poznanie o slobode, o sebaobetovaní, o nádeji, o večných ľud-
ských hodnotách, o maďarskom povedomí. O všetkom, čo posilní nielen silu a hr-
dosť jednotlivca, ale aj celého národa. Tak preto je potrebné spomínať! Preto musí-
me oslavovať! Vždy, za každých okolností!
Na dvere klopú už aj veľkonočné sviatky. Hoci protiepidemiologické opatrenia dô-
kladne preorganizujú rodinné zvyky, nemôžu nám zabrániť v tom, aby sme prichys-
tali naše tradičné veľkonočné jedlá, ani v tom, aby sme sa obohatili duchovne. Nik 
nám nebráni ani v tom, aby sme sa kochali krásami prebúdzajúcej sa prírody a uží-
vali si jas a teplo.
Svetlom, duchovným bohatstvom a nádejou plné sviatky želám každému z nás!
       Karol Pataky, primátor mesta
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a királyhelmeci városi hivatal hírei

Buzánszky Jenő nevét viseli majd a csarnok

a királyhelmeci városi hivatal hírei

Elkészült a multifunkciós sportcsarnok
Amint a helyzet lehetővé teszi, megkezdődik a csarnok környezetének parkosítása

Tavaly decemberben mintegy másfélmillió eurós beruházással készült el a király-
helmeci sportcsarnok. Januárban elkezdődött a műszaki átvétel-átadási eljárás, ami 
a kivitelezés utolsó fázisa. A sportcsarnokot körbekerítették, és egy kisebb parkolót 
is létesítettek az épület közbelében. A Helmeczy Mihály Alapiskola mellett lévő 
sportlétesítmény építése az eredeti tervek alapján tavaly augusztus végére készült 
volna el, ám a világjárvány miatt nem tudták tartani ezt a határidőt.

Saját forrásból folytatódik 
a kultúrház felújítása 
Június végére lezárulhat az épület felújításának második üteme

Januárban elkezdődött a kultúrház felújításának második szakasza, amely a belső fes-
tést, a padló felújítását, valamint a kis- és a nagyterem, a hang- és fénytechnika teljes 
felújítását foglalja magába. Az épület átfogó belső felújítása több szakaszban zajlik. 
Első körben az építészeti munkálatokat végzik el – megújulnak az irodai helyiségek 
és galériák, a mosdók (egy új, akadálymentesített mosdót is kialakítottak), ezután 
kerül sor a hang-, fénytechnika korszerűsítésére a nagyteremben. Modernizálják a 
kis- és a nagyterem fűtési és légtechnikai rendszerét, valamint teljes körű felújításon 
esik át a színpad és a nézőtér. Az utolsó szakaszban a berendezés cseréjét és az épü-
let környezetének megszépítésével kapcsolatos munkálatokat végzik el. A felújítási 
munkálatok kapcsán a városvezetés nagyjából 350 ezer eurós költséggel számol.
„Tavaly ősszel elkészült az épület rekonstrukciójának első fázisa, ezzel lezárult a 
kultúrház felújításával összefüggő pályázatunk. Az épület ugyan szépen megújult, 
energetikai szempontból, gépészetileg és egyéb belsőépítészeti dolgokban is telje-
sen korszerű lett, de szerettük volna funkcióiban is a 21. század igényeihez igazí-
tani. A színháztermet a legmodernebb digitális hang- és fénytechnikai eszközökkel 
látjuk el. Emellett a kultúrház környezete is megújul, megszépül. A munkálatok 
egy részét a gazdasági műszaki ellátó és szolgáltató osztály munkatársai végzik el. 
A belső felújítási költségeket – mintegy 350 ezer eurót – saját forrásaiból fedezi a 
város” – tájékoztatott Pataky Károly polgármester. Mint mondta, szerették volna 
minél előbb elkezdeni a munkálatok második szakaszát, ám ehhez a város nem 
rendelkezett a szükséges pénzforrással. 

Stavba multifunkčnej športovej haly 
je dokončená
Hneď, ako sa zlepšia podmienky, začneme s vonkajšou parkovou úpravou okolia haly 

V decembri minulého roka bola dokončená výstavba kráľovskochlmeckej športovej 
haly, ktorá si vyžiadala investíciu skoro 1 a pol milióna eur. V januári sa začalo 
konanie o prevzatí a odovzdaní stavby, čo je poslednou fázou realizácie. Športová 
hala je ohradená a v blízkosti budovy sme zriadili aj menšie parkovisko. Výstav-
ba športového strediska pri Základnej škole Mihálya Helmeczyho mala byť podľa 
plánov ukončená už koncom augusta minulého roka, ale kvôli epidemiologickej 
situácii nedokázali realizátori danú lehotu dodržať.
„V minulých rokoch padlo v našom meste veľa slov o problémoch nedokončenej 
telocvične maďarskej základnej školy, čo nebola náhoda. Išlo o právny spor, ktorý 
sa ťahal desaťročia a vznikol v priebehu výstavby základnej školy. Základom sporu 
bola jedna neuhradená faktúra, ktorá sa uzavrela tak, že súčasné vedenie mesta 

muselo uhradiť skoro 1 a pol milióna eur kvôli zanedbaniu tejto povinnosti minulé-
ho vedenia. Vyriešenie tohto problému patrilo, samozrejme, od začiatku medzi naše 
priority. Postupne sme hľadali možnosti, ako by sme dokázali športovú halu posta-
viť, a tak uskutočniť v našom meste rozvojový projekt v hodnote okolo 1 a pol mi-
lióna eur. Na jeho realizáciu sme žiadali podporu z viacerých maďarských prame-
ňov, neskôr sme sa obrátili so žiadosťou o pomoc aj na ministerstvo školstva – ale 
v konečnom dôsledku nám nepomohol nikto,“ vysvetľoval primátor Karol Pataky.
Na dokončenie rozostavanej športovej haly prispela v roku 2018 vláda sumou 500 
tisíc eur. Nestačila však na realizáciu dostavby, preto mesto rozoslalo ďalšie žia-
dosti o finančnú podporu rôznym orgánom a úradom, ale ani na jednu sme nedo-
stali pozitívnu odpoveď. „Mesto by dokázalo z vlastných zdrojov financovať chýba-
júcu sumu, ale toto riešenie by nebolo veľmi šťastné z pohľadu ďalších mestských 
investícií. Nemohli sme však dopustiť, aby deti, ktoré navštevujú túto školu, zostali 
naďalej bez možnosti športového vyžitia, preto sme sa rozhodli, že stavbu uskutoč-
níme pomocou darovanej sumy od štátu a z pôžičky, ktorú si mesto zobralo.
Hneď, ako nám to epidemiologická situácia a počasie dovolia, začneme s parkovou 
úpravou okolia športovej haly. Popri hraničnom plote budú vysadené mladé stromče-
ky a kríky. Keď sa dokončí aj posledná fáza investície, chceli by sme usporiadať pri 
príležitosti odovzdania inštitúcie verejnosti veľkú oslavu. Boli by sme veľmi radi, keby 
sa tejto slávnostnej udalosti mohli zúčastniť občania a všetci tí, ktorí nám pomohli, 
aby sa táto dlhotrvajúca výstavba ukončila. Ale vzhľadom k súčasným sprísneným 
epidemiologickým opatreniam vôbec netušíme, kedy k tomu dôjde,“ oznámil primátor.
Budova, ktorá bude vizuálne atraktívna, je veľmi potrebná, veď doteraz sa v celom 
okolí nevybudovalo nič podobné. Bude spĺňať podmienky hromadného športovania 
a športových súťaží a zároveň poslúži ako telocvičňa pre žiakov maďarskej základnej 
školy, ktorí bez nej fungovali skoro dve desaťročia. Hala, postavená v bezprostrednej 
blízkosti maďarskej základnej školy na ploche 1 500 m², podľa zámerov návrhárov, 
obstojí pri organizovaní športových , ale aj spoločenských akcií. Bude sa môcť využiť 
na organizovanie športových akcií, na tréningy rôznych druhov športov, na medziná-
rodné zápasy, tréningové tábory a tiež na usporiadanie rôznych školských akcií. Hala, 
ktorá bude niesť meno Jenő Buzánszky -ho, sa môže stať domovom pre športovcov 
z rôznych odvetví – medziiným pre milovníkov stolného tenisu, hádzanej, basketbalu, 
floorbalu, cvičenia a volejbalu. Na prízemí sú umiestnené školské šatne a technická 
miestnosť. Na poschodí je telocvičňa a podľa plánov tam bude možnosť zriadenia ka-
viarne. Športové aktivity dopĺňa možnosť saunovania a využitia výhod parnej kabíny. 

„Az elmúlt években sok szó esett városunkban a magyar alapiskola befejezetlen 
tornatermének ügyéről, ami nem volt véletlen. Egy évtizedekig folyó, az alapiskola 
építése kapcsán keletkezett jogvita – melynek alapja egy kifizetetlen számla volt – 
úgy zárult le, hogy a város vezetésének közel másfél millió eurót kellett az előző 
vezetés ügyei miatt kifizetnie. A probléma megoldása természetesen a kezdetektől 
fogva a prioritásaink között szerepelt. Folyamatosan kerestük a lehetőségét annak, 
hogy a sportcsarnokot megépíthessük, s ezzel egy kb. másfélmillió eurós fejlesz-
tést valósíthassunk meg városunkban. Ehhez több magyarországi forrásból kértünk 
hozzájárulást, később pedig az oktatásügyi tárcától igényeltünk támogatást – de vé-
gül sehonnan sem kaptunk segítséget” – magyarázta Pataky Károly polgármester.
A kormány 2018-ban 500 ezer euróval járult hozzá a félbehagyott tornacsarnok 
befejezéséhez. Ez az összeg nem volt elég a beruházás megvalósításához, ezért a 
város – különböző szervezetekhez és hivatalokhoz – újabb támogatási kérelmeket 
küldött, ám ezek egyikére sem érkezett pozitív válasz. „A város saját forrásból is 
képes lett volna előteremteni a hiányzó összeget, ám ez a megoldás nem lett volna 
szerencsés a többi beruházás szempontjából. Mi azonban nem engedhettük, hogy 
az iskolát látogató gyerekek továbbra is sportolási lehetőség nélkül maradjanak, 
ezért úgy döntöttünk, az építkezést a kapott támogatásból és egy, a település által 
felvett hitelből valósítottuk meg. 
Amint a járványhelyzet és persze az időjárás lehetővé teszi, megkezdjük a csarnok 
környezetének parkosítását; bokrokat és a facserjéket ültetünk ki a csarnokot kör-
bevevő kerítéshez. Miután lezárul a kivitelezés utolsó fázisa, szeretnénk egy nagy 
átadó ünnepséget szervezni. Nagy örömünkre szolgálna, ha az ünnepélyes esemé-
nyen részt vehetnének a polgárok és mindazok, akik segítettek minket abban, hogy 
ez a sokáig húzódó építkezés végre befejeződhessen, ám a járvány miatti szigorítá-
sok miatt egyelőre nem is sejtjük, mikor lesz erre mód” – közölte a polgármester.
Az épületre – amely igencsak látványos lett – nagy szükség van, hiszen eddig az 
egész térségében nincs hasonló, a tömeg- és versenysport igényeire is alkalmas 
létesítmény, ráadásul a magyar iskola is közel két évtizede tornaterem nélkül mű-
ködik. A magyar iskola közvetlen szomszédságában felépített, 1500 m2 alapterüle-
tű csarnok a tervezők szándéka szerint sport- és rendezvényhelyszínként egyaránt 
megállja a helyét. Alkalmas lesz sportesemények megrendezésére, számos sportág 
edzéshelyszíneként, nemzetközi tornákhoz, edzőtáborokhoz, de iskolai rendezvé-
nyek  megtartására is. A csarnokban, mely egyébként Buzánszky Jenő nevét viseli 
majd, különböző sportágak űzői lelhetnek otthonra: többek között az asztalitenisz, 
a kézilabda, a kosárlabda, a floorball, a torna, a röplabda kedvelői. A földszinten 
kapnak helyet az iskolai öltözők és a technikai helyiség. Az emeleten edzőterem, 
valamint egy kávézó berendezésére lesz lehetőség  a tervek szerint, a sportfunkció-
kat pedig szauna és gőzkabin egészíti majd ki.

„A pályázati támogatást az épület külső felújításával kapcsolatos munkálatok el-
végzésre nyertük. A belső felújításhoz egy nagyobb összegre volt szükség, amely 
tavaly sajnos nem állt a rendelkezésünkre. A járványhelyzet miatt kialakult válság 
rányomta bélyegét a tavalyi költségvetésünkre, így a gazdasági helyzet nem tette 
lehetővé, hogy saját forrásból oldjuk meg ennek, vagy bármely más beruházásnak a 
finanszírozását. A likviditási problémát azonban sikeresen áthidaltuk, így lehetővé 
vált, hogy idén folytassuk a felújítási munkálatokat” – közölte a polgármester.
A helyi művelődési központ épületének komplex felújításával összefüggő projekt 
megvalósítására 2019-ben több mint félmillió euró támogatást nyert a város. Ta-
valy nyárra a kivitelező elvégezte az ablakok cseréjét, valamint az épület külső 
hőszigetelését. Új tető került az épületre, a további munkálatok során pedig kor-
szerűsítették a villamosvezeték-hálózatot, megújult a fűtési rendszer, valamint aka-
dálymentesítették a bejáratot.

Először az építészeti munkálatokat végzik el
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a királyhelmeci városi hivatal hírei

Tavaly a Bolyi utcán is felszámoltak egy fekete lerakót

Gombamód szaporodnak 
a szemétlerakatok Királyhelmecen
Saját forrásból és pályázati pénzekből oldják meg a fekete lerakatok felszámolását, 
de a kisebb lerakatok ügyében is azonnal intézkednek. 

Az idei év első napjaiban a városi hivatal műszaki ellátó és szolgáltató osztályának 
munkatársai illegális hulladéklerakókat számoltak fel a Bolyi és a Stadion utcában. 
Pataky Károly polgármester tájékoztatása szerint az elmúlt években jó néhány ille-
gális lerakót sikerült a városnak végleg felszámolnia, de még mindig vannak olyan 
helyek, ahol sajnos újrakeletkeznek a szemétkupacok. Ezek egy része nem váro-
si területen fekszik, a hatályos hulladékkezelési törvény értelmében mégis a város 

kötelessége felszámolni ezeket, ráadásul a 
település költségvetésének a terhére.
„A város vezetése kilátástalannak tűnő har-
cot folytat a környezetünk tisztaságát nem 
tisztelő felelőtlen emberekkel. Csupán az 
elmúlt néhány évben több pályázattal 135 
ezer eurót meghaladó összeget költöttünk 
a Királyhelmec kataszterében található il-
legális szemétlerakatok felszámolására. A 
hulladékkal kapcsolatos gondok megol-
dását hivatott segíteni az a közel ezer darab 

komposztáló láda is, amelyet 2019-ben ingyenesen osztottunk szét a családi házban 
élők számára. A komposztládáknak köszönhetően a lakosok otthon dolgozhatják fel 
a keletkezett szerves hulladékot, így nem kell megoldást keresniük a hulladék elszál-
lítására, hiszen környezettudatos módon kiváló minőségű komposztot állíthatnak elő 
belőle. Az ezerliteres tárolóedények megvásárlására több mint 130 ezer eurót költöt-
tünk” – közölte Pataky Károly.
A városvezetés több alkalommal állt civil kezdeményezések mellé úgy, hogy ko-
moly összeget és a meglévő gépparkját bocsátotta a segíteni szándékozók ren-
delkezésére. A Föld Napja alkalmából a városi hivatal munkatársai évről évre rends-
zeresen több tonnányi szemetet gyűjtenek össze. Mivel azonban folyamatosan új 
illegális szemétkupacok bukkannak fel, a polgármester úgy érzi – mint fogalmazott 
–, hogy kárba veszett a sok erő és a sok pénz, amit erre az ügyre áldoztak. A kiala-
kult helyzet kapcsán persze nem kerülhető meg a lakosok felelőssége sem.   
„Tudom, hogy az itt élők közül nagyon sokan tesznek azért, hogy városunk szebb 
és élhetőbb legyen, ám közöttünk élnek azok is, akik a szemetet nem megfelelő 
helyre rakják; nekik köszönhetően éktelenkednek kidobott bútorok, WC csészék, 
szőnyegek, műanyag zsákok, pet palackok és egyéb hulladékok a konténerek mel-
lett és a bokrok alján. Talán sokan nem tudják, de a lakótömböknél a konténerek 
mellé lerakott bútor, építkezési törmelék is illegális szemétlerakatnak számít. Szo-
morú dolognak tartom, hogy az ilyen emberek nem értik meg, hogy ezzel a hozzáál-
lásukkal magukat és családjaikat is veszélybe sodorhatják. 

Elfogadták az idei év költségvetését
A 2021-es évre szóló költségvetést 2020. december 10-én fogadta el az önkormányzat

Balogh Csaba hivatalvezető lapunknak elmondta, a 2021-es költségvetés ki-
egyensúlyozott, ugyanis 8,462 millió euró bevétellel és ugyanekkora kiadással 
számol. A dokumentum alapján az általános bevételek elérik a 6,71 millió eurót, 
a kiadások pedig a 2,92 millió eurót. Idén 1,1 millió euró tőke jellegű kiadásra 
számítanak, míg a bevételi oldalon 0,32 millió euróra. A pénzügyi tranzakciókból 
1,09 millió euró bevétele lehet a városnak, a kiadásai oldalon 0,5 millió euróval 
számolnak. 
A városban található oktatási intézmények működtetése hagyományosan a legna-
gyobb tétel, 3,93 millió euró, tavaly 4 millió eurót terveztek erre a célra. A mos-
tani összegből a szlovák alapiskolára 1,09 millió, a magyarra 835 ezer eurót, az 
óvodára 677 ezer eurót, a napközi otthonokra 176,5 ezer eurót, az étkezdékre 339 
ezer eurót, a művészeti alapiskolára pedig 457 ezer eurót költenek. 
A városi rendőrség fenntartása idén 182 ezer euróba kerül, a hulladékgazdálko-
dásra 303 ezer eurót, a gazdasági műszaki ellátó és szolgáltató osztályra 339 ezer 
eurót, a városi lakásgazdálkodási részlegre 251,1 ezer eurót, a szabadidőközpont-
ra, a közösségi központra, a polgárőrségre, a szociális terepmunkákra, valamint a 
közös tanügyi hivatalra pedig összesen további 313,6 ezer eurót fordítanak. A kul-
turális rendezvények lebonyolítására – 167,1 ezer eurót, sporteseményekre 65,1 
ezer eurót különítettek el. A személyi jövedelemadóból várt bevételek 2020-ban 
3,124 millió euróval gazdagíthatják a költségvetést.
Fejlesztésre 1,1 millió eurót irányoztak elő – ez az összeg az elnyert pályázatok 
önrészeit, valamint a saját forrásból finanszírozott beruházások költségeit és az 
állami vagy európai uniós támogatások összegeit tartalmazza. 
A város banki adóssága 1 428 000 euró – ebből a sportcsarnok felépítéséhez szük-
séges 1,2 millióból eddig lehívott hitel összege 904 ezer euró. A banki adósság 
minden évben 230 ezer euróval – a visszafizetett törlesztőrészletek összegével 
– csökken. Ha a település pénzügyi helyzete nem változna, és újabb jelentős köl-
csönöket sem vennének fel, ezt a hitelt 7 év alatt rendezni lehetne.
A város fő bevételi forrását a személyi jövedelemadóból kapott részesedés teszi 
ki. Tavaly ebből 3,03 millió euró folyt be a kasszába. Az idei büdzsében 3,12 
millió eurós bevétellel számolnak. A további adónemeket és illetékeket nézve in-
gatlanadóból 196,5 ezer, a hulladékszállítási díjból pedig 235 ezer euró bevételt 
tervez az előterjesztés. A bevételi oldalon jelentkező állami támogatás mértéke – 
amely főként oktatási, kulturális és szociális területeket érint – 2,796 millió euró.
A kiadási oldalon idén is több olyan, nagyobb volumenű fejlesztés szerepel, me-
lyet a város pályázati támogatások felhasználásával valósít meg. Ezek közül a 
legjelentősebb az utak és járdák felújításának III. szakasza.

Tohtoročný finančný rozpočet 
bol schválený
Finančný rozpočet na rok 2021 bol schválený mestskou samosprávou 10. decembra 2020

Prednosta Csaba Balogh sa pre naše noviny vyjadril, že finančný rozpočet na rok 
2021 je vyrovnaný, lebo sa počíta s príjmom 8,462 miliónov eur a s výdavkom v tej 
istej výške. Na základe dokumentu dosiahnu všeobecné príjmy sumu 6,71 miliónov 
a výdavky 2,92 miliónov eur. V tomto roku sa počíta s kapitálovým výdavkom 1,1mi-
lióna, kým na príjmovej stránke to bude 0,32 miliónov eur. Príjem z peňažných 
transakcií prinesie mestu 1,09 miliónov,  na strane výdavkov počítajú so sumou 0,5 
miliónov eur.
Na fungovanie mestských vzdelávacích inštitúcií pôjde tradične najvyššia suma - 
3,93 miliónov eur, v minulom roku bol plán na tento účel 4 milióny eur. Zo súčasnej 
sumy sa minie na fungovanie základnej školy s vyučovacím jazykom slovenským 
1,09 miliónov, s vyučovacím jazykom maďarským 835 tisíc, na materské školy 677 
tisíc, na školské kluby 176,5 tisíc, na školské jedálne 339 tisíc a na základnú ume-
leckú školu 457 tisíc eur. 
Na fungovanie mestskej polície v tomto roku bude potrebných 182 tisíc, na hospo-
dárenie s odpadom 303 tisíc, na fungovanie mestských technických služieb 339 tisíc, 
na oddelenie mestského bytového hospodárstva 251,1 tisíc eur, na centrum voľné-
ho času, na komunitné centrum, na občiansku strážnu službu, na sociálne verejno-
prospešné práce, ako aj na spoločný školský úrad – spolu ďalších 313,6 tisíc eur. Na 
uskutočnenie rôznych kultúrnych podujatí sa plánuje suma 167,1 tisíc a na športové 
akcie 65,1 tisíc eur. Očakávaný príjem z osobných daňových poplatkov v roku 2021 
by mal obohatiť rozpočet mesta o sumu 3,124 miliónov eur.
Na rozvoj sa vyčlenila suma 1,1 milióna eur – obsahuje príjmy z vysúťažených projek-
tov, ako aj výdavky spojené s investíciami, ktoré boli financované z vlastných zdrojov. 
Je tu započítaná aj suma finančnej podpory, ktorú poskytol štát alebo európska únia.
Mesto dlhuje banke 1 428 000 eur – z čoho je zo sumy 1,2 milióna eur, ktorá je po-
trebná na výstavbu športovej haly hodnota pôžičky v súčasnosti 904 tisíc eur. Suma 
bankovej pôžičky sa každý rok zníži o 230 tisíc eur, čo je výška zaplatených splátok. 
Ak by sa finančná situácia mesta nezmenila a nezobrali by sme novú výraznejšiu 
pôžičku, mohli by sme sa s danou pôžičkou vysporiadať do 7 rokov. 
Základným finančným zdrojom mesta sú aj naďalej príjmy z osobných daňových po-
platkov. V minulom roku pribudlo do mestskej kasy 3,03 milióna eur. V tohtoročnom 
rozpočte počítame s príjmom 3,12 miliónov eur. Z iných druhov daní a poplatkov je 
predpokladaný príjem – 196,5 tisíc eur z daní z nehnuteľností a 235 tisíc eur z po-
platkov za odvoz odpadu. Hodnota príjmov zo štátnej podpory, ktorá sa týka najmä 
podpory vzdelávania, kultúrnej a sociálnej oblasti – je 2,796 miliónov eur.
 V oblasti výdavkov pôjde aj v tomto roku o financovanie rozvojových programov 
väčšieho rozsahu, ktoré mesto uskutoční za pomoci podpory získanej z projektov. 
Z nich za najdôležitejšiu považujeme 3. fázu obnovy ciest a chodníkov.

A probléma kezelését az is nehezíti, hogy a felelősök felkutatásánál a szomszédok 
kiállnak egymásért, nem gondolva arra, hogy az építkezési törmelék és a bútorok 
elszállíttatása többlet költséget jelent, ezt pedig bizony az itt élőknek kell megfizet-
ni. Ha ugyanis megnő a hulladékelszállítással kapcsolatos kiadás, nincs más megol-
dás, emelni kell a szemétdíj összegét” – mondta a polgármester. Jogi szempontból 
a hulladék illegális lerakása bűncselekménynek is minősülhet, ezért ilyet látva min-
denkinek kötelessége bejelentést tenni a városi vagy az állami rendőrségen. Pataky 
Károly polgármester ezért arra kéri a lakosokat, jelentsék, ha illegális szemetelőket 
látnak, vagy olyan eset szemtanúi, amelyek törvénybe ütköznek.
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Biohulladék-gyűjtés Királyhelmecen
Komoly szervezést igényel és plusz kiadásokkal jár a konyhai hulladék szelektálása 

Szlovákiában 2021. január 1-től kötelező vált a településeken keletkező biológiai-
lag lebomló konyhai hulladék osztályozása. A törvény komoly problémákat okoz 
az egyes önkormányzatoknak, mivel az új rendszerre nem tudtak idejében kellőkép-
pen felkészülni. A konyhai biohulladék szeparálásának fontosságáról, valamint erre 
vonatkozó tervekről illetve lehetőségekről kérdeztük Pataky Károly polgármestert.

Milyen módon biztosítja a város a lakosság számára a biohulladék szelektív 
gyűjtését?
Egy nyertes projektnek köszönhetően Királyhelmecen a helyi önkormányzat már 
korábban ingyen biztosított minden családi ház számára (összesen 910 db) kom-
posztáló ládát. 

Rendelkezik-e a város megfelelő anyagi háttérrel a projekt elindításához, illet-
ve a későbbi fenntartásához?
Egy már megvalósult projektről beszélünk, aminek az anyagi részét is rendeztük. Ebből 
a támogatás összege 130 584,95 euró volt (95%), melyhez az 5%-os önerőt biztosítottuk 
(6 872,89 eurót). A fenntartás nem igényel pótlólagos finanszírozást a város részéről.

a királyhelmeci városi hivatal hírei

Zber bioodpadu v Kráľovskom Chlmci
Separácia kuchynského odpadu vyžaduje vážnu organizáciu a výdavky navyše

Od 1. januára 2021 sa na Slovensku stalo povinným triedenie biologicky rozloži-
teľného kuchynského odpadu vyprodukovaného v jednotlivých obciach. Dodržanie 
tohto zákona spôsobuje jednotlivým samosprávam vážne problémy, lebo sa na nový 
systém nestihli náležite a včas pripraviť. O dôležitosti separovania kuchynského 
bioodpadu, ako aj o plánoch, ktoré s ním súvisia a o ďalších možnostiach sme sa 
rozprávali s primátorom Karolom Patakym.

A lakótelepen élők számára biohulladék-
tároló kosarakat és lebomló hulladékgyűjtő 
zsákokokat osztanak szét

Anyakönyvi statisztika
Királyhelmecen 2020-ban 368 születési bizonyítványt állítottak ki, ami eggyel ke-
vesebb, mint egy évvel korábban. (Természetesen ez nem azt jelenti, hogy ennyivel 
gyarapodott a város lakosainak száma, hanem csupán annyit, hogy ezek a gyerekek 
a helyi kórházban születtek.) Közülük 72 királyhelmeci; 35 kisfiú, 37 kislány. A 
település újszülötteinek száma az előző évhez képest hárommal több.  
A fiúnevek közül a Dávid, a Bence, a Zalán és a Zsolt voltak népszerűek, míg 
a lányok esetében a Dorka, a Hanna, a Sofia és a Melissa nevek voltak felkapottak 
2020-ban. A szülők kedvelik a különleges neveket, tavaly a fiúnevek közül a Jágo, 
az Elián, a Maddox, az Ármin és a Carlos számítottak a legérdekesebbeknek, míg a 
lánynevek tekintetében kivételesnek számítottak az Rumjana, a Niana, az Alitta, az 
Azra és az Elina keresztnevek. 
Tavaly 46 pár mondta ki a boldogító igent Királyhelmecen, ebből 13 párnak temp-
lomi esküvője volt. Királyhelmecen tavaly 5 külföldi polgár is házasságot kötött. 
Az anyakönyvi hivatalban szomorú eseményeket is bejegyeznek. A városban re-
gisztrált elhalálozások száma tavaly nőtt, 2017-ben 244-en, 2018-ban 221-en, 
2019-ben pedig 207-en haltak meg. 2020-ban 222 alkalommal állítottunk ki halotti 
bizonyítványt. Ebből 39 férfi és 54 nő királyhelmeci lakos volt. Az adatokból kide-
rül, hogy 21-el volt több az elhunytak száma a születettekénél.
Tavaly újabb 101 polgár jelentkezett be állandó lakhelyre városunkba, míg 137-en 
kijelentkeztek Királyhelmecről. A királyhelmeci lakosok száma jelenleg 7483, ez a 
szám 67-el csökkent az előző évhez képest. A város területén 97 idegen állampol-
gár rendelkezik állandó lakhellyel (64 férfi, 26 nő). 
A lakosságnyilvántartási adatok alapján Királyhelmecen a 31-40 közötti korosz-
tályba tartozó lakosok vannak legtöbben – 1080-an, ebből 560 férfi, 520 nő. 
A leggyakoribb női név városunkban a Mária, amely jelenleg 263 személyi igazol-
ványban szerepel első utónévként. Aztán következik a Katalin (146), az Erzsébet 
(139), az Anna (108), a Zsuzsanna (83), valamint az Ilona (79).

Akým spôsobom zabezpečuje mesto svojim obyvateľom možnosť selektívneho 
zberu bioodpadu?
Vďaka úspešnému projektu zabezpečila miestna samospráva v Kráľovskom Chlmci 
zadarmo už skôr pre každý rodinný dom komposter - (celkovo 910 kusov). 

Disponuje mesto dostatočnými financiami na odštartovanie tohto projektu, ako aj 
na jeho udržateľnosť v budúcnosti?
Hovoríme o projekte ktorý je už zrealizovaný a vysporiadaný aj finančne. Celková 
hodnota projektovej podpory bola 130 584, 95 eur (95 %) a z vlastných zdrojov 
sme zabezpečili 5% (6 872,89 eur). Udržanie projektu nevyžaduje zo strany mesta 
ďalšie dodatočné financovanie.

Je možné, že na základe nových nariadení porastú finančné požiadavky, ktoré 
zaťažia obyvateľov?
Od roku 2021 zvýšilo mesto poplatky za odvoz odpadu, ale nie vďaka tomuto nové-
mu nariadeniu. Stalo sa to na základe už dávnejšie schváleného rozhodnutia, ktoré 
berie do úvahy problémy spojené s percentuálnym vyjadrením separácie odpadu 
a s postupným narastaním poplatkov za jeho skladovanie. K zvyšovaniu poplatkov 
dochádza automaticky každý rok kvôli tvorbe prebytočných výdavkov. 

Najväčším problémom sú sídliská. Ako chcete a ako plánujete riešiť tento prob-
lém? Je možné, že na danom území budú rozmiestnené rôzne typy komposterov?
Pre domácnosti na sídliskách plánuje mesto v nasledujúcich mesiacoch – tiež bez 
poplatkov – zabezpečiť špeciálne koše na úschovu bioodpadu alebo distribúciu 
štartovacej sady špeciálnych recyklovateľných vreciek, ktoré sa do týchto košov 
vkladajú. Naplnené vrecká budú môcť obyvatelia podľa stanoveného harmonogra-
mu pravidelne odovzdávať šoférovi smetiarskeho auta, ktoré bude pristavené na 
presne stanovenom mieste pri každom obytnom dome. Ďalšie rozložiteľné špeciálne 
vrecká si môžu obyvatelia kúpiť od tej istej osoby. Predajná cena pokryje podľa 
plánov výdavky spojené so zberom bioodpadu, jeho odvozom a uskladnením. Ta-
kýmto spôsobom môžeme zabezpečiť, aby sa do zberu nedostal nenáležitý odpad 
a tiež, aby počas teplejších mesiacov najmä v lete, nedošlo k neželanému rozkladu 
bioodpadu, ku ktorému by rozhodne prišlo, ak by bol uložený iba vo vonkajších 
zberných nádobách. Predíde sa aj hrozbe kontaminácie a nebude sa znečisťovať 
ani životné prostredie. Dôležitým hľadiskom je aj to, že použitím tejto metódy zbe-
ru zaplatia cenu za odvoz odpadu vzniknutého podobným spôsobom iba tí, ktorí 
ho vyprodukujú. V súčasnosti prebieha príprava výberového konania na získanie 
špeciálnych košov na úschovu odpadu. Ich distribúciu a odštartovanie danej služby 
plánujeme v marci tohto roka, samozrejme, v závislosti od úspešného zavŕšenia 
výberového konania , ako aj zazmluvnenia firmy, ktorá bude bioodpad odvážať, 
a ktorá bude vybraná tiež na základe verejného obstarávania.

Akým spôsobom chcete motivovať obyvateľov k zberu separovaného odpadu? Ako 
chcete u obyvateľov vzbudiť pozornosť, aby rozložiteľný kuchynský bioodpad nehá-
dzali do odpadových kontajnerov, ale do zberných nádob vytvorených na tento účel?
Pozornosť občanov mienime upriamiť na prednosti selektívneho zberu a jeho potrebu 
informáciami  na webovej stránke mesta, na facebooku, ako aj v našich mestských 
novinách, a tiež pomocou letákov v rámci informačno / náučnej reklamnej kampane.

Aj v kontajneroch umiestnených na cintoríne sa mieša veľké množstvo orga-
nického a biologicky rozložiteľného odpadu s predmetmi z plastov a skla. Ich 
separácia sa uskutočňuje v spracovateľskej firme, alebo sa odpad odváža bez se-
parácie na skládku komunálneho odpadu? Ak platí posledná spomínaná verzia, 
plánuje vedenie mesta zaviesť aj na tomto mieste separovaný zber?
Separácia odpadu, ktorý odvezú z cintorína, ako aj spôsob jeho umiestnenia na sk-
ládku komunálneho odpadu patrí do kompetencie firmy, ktorá odpad odváža. Na to 
mesto nemá dosah. V budúcnosti, samozrejme, plánujeme zaviesť selektívny zber 
odpadu aj na našich cintorínoch, najmä v období pred a po sviatkoch Dušičiek a Pa-
miatky zosnulých, keď sa na cintorínoch vytvára najviac biologického odpadu. V tom 
čase považujeme za adekvátne aj rozmiestnenie ďalších špeciálnych kontajnerov.

Az új rendelkezések miatt elkép-
zelhető, hogy növekedni fognak a 
lakosságot terhelő költségek?
A város 2021-től emelte a szemétdí-
jat, de nem ennek az új rendelkezés-
nek köszönhetően, hanem egy már 
korábban jóváhagyott, a szemétsze-
parálás százalékában, lépcsőzetesen 
megállapításra kerülő szemételhe-
lyezési illeték, évről évre történő, 
automatikus emelkedéséből fakadó 
többletkiadások miatt.   

A legnagyobb problémát a lakó-
telepek jelenthetik. Hogyan kí-

vánják, tervezik megoldani ezt a problémát? Lehetséges, hogy különféle kom-
posztálók kerülnek kihelyezésre az adott területeken?
A lakótelepi háztartások számára a város az elkövetkezendő hónapokban tervezi – szin-
tén térítésmentesen – speciális biohulladék-tároló kosarak biztosítását, illetve ehhez 
kapcsolódóan ezen tárolókosarakban elhelyezendő, szintén speciális, lebomló zacskó-
kat tartalmazó kezdőcsomag kiosztását. A megtelt zacskókat a lakosok egy meghirde-
tett ütemterv szerint tudják majd leadni a lakótömbök közelében az egyes előre kijelölt 
helyeken várakozó szemétgyűjtő teherautók sofőrjének. A polgárok további lebomló, 
speciális zacskókat ugyanettől a személytől tudnak majd vásárolni. A vételár a tervek 
szerint fedezi majd a biohulladék gyűjtésével, elszállításával és elhelyezésével járó ki-
adásokat. Ezzel a módszerrel elkerülhető, hogy nem odavaló hulladék kerüljön a gyűj-
tésbe, illetve a melegebb – főleg nyári hónapokban – nem indul bomlásnak a hulladék 
a kihelyezett tárolókban. Így nem alakul ki fertőzésveszély és nem szennyeződik a 
közterület sem. Az is lényeges szempont, hogy ennek a módszernek az alkalmazásával 
csak azok fizetik meg ezen típusú hulladék gyűjtésének a díját, akik ilyet létrehoznak. 
Jelenleg a tárolókosarak közbeszerzésének előkészítése zajlik. A szétosztásukat és a 
szolgáltatás beindítását ez év márciusától tervezzük, természetesen a közbeszerzési 
eljárás sikeres lezárásának függvényében, valamint a biohulladék elszállítását végző 
cég – szintén közbeszerzési eljárás keretében történő – kiválasztását követően.

Hogyan és milyen eszközökkel ösztönzik a lakosságot a szelektív hulladék 
gyűjtésére? Miképp kívánják felhívni a lakosság figyelmét arra, hogy a lebom-
ló konyhai biohulladékot ne a kommunális kukába dobják, hanem az erre a 
célra kialakított gyűjtőtárolókba?
A lakosok figyelmét a szelektív szemétgyűjtés előnyeire és szükségességére a város 
honlapján, a Facebook-oldalán, illetve a helyi újságban, valamint szórólapokon, 
egy felvilágosító/oktató reklámkampány keretében kívánjuk felhívni. 

A temetőkben kihelyezett konténerekben rengeteg szerves és biológiailag le-
bomló anyag keveredik műanyag és üvegalapú tárgyakkal egyaránt. Ezek kü-
lönválogatása a feldolgozó üzemben megtörténik, vagy egyben a hulladéklera-
kóra kerülnek? Amennyiben az utóbbi érvényes, tervezi-e azt a városvezetés, 
hogy már a temetőkben is bevezetésre kerüljön a hulladék szelektív gyűjtése? 
A temetőkről származó szemét elhordását követő válogatás, valamint a hulla-
déklerakóra történő elhelyezés módja a szemételhordást végző cég saját hatáskö-
rébe tartozik, arra a városnak nincs ráhatása. A jövőben természetesen tervezzük 
a temetőinkben a hulladék szelektív gyűjtési lehetőségének bevezetését, főleg a 
mindenszentek és a halottak napját megelőző és követő időszakokban, amikor 
a temetőkön a legtöbb biológiai hulladék keletkezik. Ilyenkor további, speciális 
tárolók elhelyezését is indokoltnak tartjuk. 
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Korlátozásokat vezettek be 
a Királyhelmeci Városi Hivatalban
Az intézkedések célja, hogy óvják a lakosok és az alkalmazottak egészségét

A Szlovákiában érvényes járványügyi korlátozásokkal – főként a kijárási tilalom-
mal – összhangban jelenleg a Királyhelmeci Városi Hivatalban január óta nincs 
személyes ügyfélfogadás. A polgárok a fontos iratokat (kérvények, adóbevallá-
sok, stb.) ezen időszakban az intézmény portáján adhatják le. A lakosokat ugyan-
akkor arra kérik, hogy a személyes ügyintézést csupán a legelkerülhetetlenebb 
esetekben (pl. halálozás vagy születés kapcsán) vegyék igénybe, más, sürgős ese-
tekben kérjenek tájékoztatást a város honlapján található telefonszámokon.

Ilegálne skládky odpadu pribúdajú v 
Kráľovskom Chlmci ako huby po daždi
Financovanie odstraňovania čiernych skládok v katastri mesta sa riešia z vlastných 
zdrojov mesta  a z projektových peňazí, ale okamžite sa zasahuje aj v prípade men-
ších skládok.

V prvých dňoch tohto roka zasahovali zamestnanci mestských technických služieb 
proti ilegálnym znečisťovateľom na Boľskej ulici a na Ulici Pri štadióne. Na zá-
klade informácií od primátora Karola Patakyho sa v minulých rokoch podarilo 
mestu vysporiadať s mnohými tvorcami ilegálnych skládok, ale ešte stále sa nájdu 
také miesta, kde sa, bohužiaľ, naďalej tvoria nové. Ich časť síce neleží na území 
mesta, ale v rámci platných právnych predpisov o manipulácii s odpadom, je mesto 
povinné tieto skládky odstrániť. Tento odvoz je mesto povinné uhradiť z vlastných 
finančných zdrojov.
„Vedenie mesta vedie nekonečný boj s nezodpovednými ľuďmi, ktorí si nevážia 
naše životné prostredie. Iba v ostatných pár rokoch sme z vysúťaženej sumy - viac 
ako 135 tisíc eur – minuli na odstránenie nelegálnych skládok, ktoré sa nachádzajú 
v katastri Kráľovského Chlmca. Riešením problémov spojených s odpadom malo byť 
aj skoro 1 000 kusov komposterov, ktoré sme bezplatne rozdali v roku 2019 obyva-
teľom žijúcim v rodinných domoch. Vďaka nim môžu obyvatelia                           svoj-
pomocne spracovať doma vzniknutý bioodpad a nemusia hľadať riešenie na jeho 
odvoz. Zároveň si môžu sami vytvoriť kvalitný kompost, ktorý je v súlade so šetrným 
zaobchádzaním so životným prostredím. Na kúpu komposterov s objemom 1 000 
litrov sme minuli viac ako 130 tisíc eur,“ oznámil pán primátor Karol Pataky.
Vedenie mesta pristúpilo k iniciatívam občianskych združení, ktoré mali snahu po-
môcť pri odstraňovaní skládok tak, že im poskytlo značnú sumu a techniku z vlast-
ného strojového parku. Pri príležitosti Dňa Zeme zamestnanci mestského úradu 
z roka na rok pravidelne odstránia niekoľko ton odpadu. Napriek tomu sa tak isto 
pravidelne objavujú nové ilegálne skládky. Pán primátor má pocit – ako sa sám 
vyjadril – že všetka energia a množstvo peňazí, ktoré boli vynaložené na túto zá-
ležitosť, boli zbytočné. Na základe vzniknutých skutočností nemôžeme nechať bez 
pozornosti ani zodpovednosť občanov.
„Viem, že z tu žijúcich ľudí sa mnohí starajú o to, aby naše mesto bolo krajšie a obý-
vateľnejšie, ale žijú medzi nami aj takí, ktorí neodkladajú odpad na správne miesto. 
Vďaka nim straší vyhodený nábytok, záchodové misy, koberce, plastové vrecia, pet 
fľaše a iný odpad pri kontajneroch a pod kríkmi. Snáď to mnohí nevedia, že nábytok 
a odpadový stavebný materiál vyložený ku kontajnerom pri bytových domoch je tiež 
považovaný za ilegálny odpad. Považujem za smutné, že ľudia nedokážu pochopiť, 
že týmto svojím postojom ohrozujú svoje zdravie a aj zdravie svojej rodiny.“
„Riešenie problému sťažuje aj to, že pri  hľadaní vinníkov, ktorí skládku spôsobili, 
vládne medzi susedmi falošná súdržnosť. Nemyslia na to, že odvoz stavebného od-
padu a starého nábytku znamená ďalšie výdavky a tie veru zaplatia všetci tu žijúci 
obyvatelia. Ak totiž vzrastú výdavky spojené s odvozom odpadu, nie je iné riešenie, 
musí sa zdvihnúť poplatok za odvoz smetí, “ povedal pán primátor. 
Z právneho hľadiska sa môže považovať založenie ilegálnej skládky za trestný čin, 
preto ten, kto je svedkom takéhoto činu, je povinný ohlásiť to mestskej alebo štátnej 
polícii. Pán primátor Karol Pataky preto prosí občanov, aby ohlásili, ak uvidia 
niekoho vytvárať umelé skládky, alebo ak sú svedkami takej udalosti, ktorá je v roz-
pore so zákonom.

Pataky Károly polgármester közölte, mivel a kormány januárban meghosszabbí-
totta a kijárási tilalmat, a királyhelmeci önkormányzat úgy döntött, hogy korlá-
tozásokat vezet be a városi hivatalban. Az intézkedések célja, hogy csökkentsék 
a személyes érintkezést, ezzel ugyanis elkerülhető a fertőzés, vagy legalább is 
a minimálisra csökkenthető a betegség továbbadásának az esélye. Az új szabá-
lyok szerint az irodákban egyszerre csak egy dolgozó lehet jelen. „Néhány mun-
katársunk otthoni munkavégzésre állt át, akik viszont a munkafeladataikat nem 
tudják otthonról ellátni, azok váltják egymást az irodákban. Több munkatársunk 
ezekben a hetekben tölti le a tavalyról megmaradt szabadságát. 
A hivatal számára szolgáltatási vagy kivitelezői tevékenységet végzők, illetve más 
hivatalos szervek munkatársai kizárólag ezen ügyben tartózkodhatnak a hivatal 
épületében. A közvetlen érintkezés visszaszorítása érdekében a hivatal portáján 
megkérdezik az emberektől, hogy milyen ügyet szeretnének intézni. Az ügyfelek a 
legelkerülhetetlenebb esetekhez kapcsolódóan az ügyfélkapu munkatársainál befi-
zetéseket intézhetnek, a hivatal portáján leadhatják kérelmeiket, irataikat, de bizo-
nyos esetekben (például az adóbevallásuk ügyében) a fiókiroda kijelölt munkatár-
saival is konzultálhatnak” – magyarázta a polgármester. Hozzátette, hogy a városi 
hivatalban ez idő alatt is rendben folyik a munkavégzés, csupán azok a feladatok 
álltak le, amelyek személyes találkozást igényelnének. 
„Arra kérjük a lakosokat, hogy lehetőség szerint telefonos vagy elektronikus for-
mában próbálják meg ügyeiket intézni, s csak rendkívül indokolt esetben – előzetes 
telefonos egyeztetést követően – keressék fel személyesen a hivatalt. Javasoljuk, 
hogy a korlátozások feloldásáig a lakosok elsősorban a kralovskychlmec.org oldalon 
elérhető nyomtatványokat vegyék igénybe, vagy hívják a város honlapján található 
telefonszámokat, ahol munkatársainktól bővebb felvilágosítást kapnak. Folyamato-
san figyelemmel kísérjük a koronavírus járvány alakulását és a helyzet változása 
esetén megtesszük a szükséges intézkedéseket. Arra kérjük a lakosokat, hogy kísér-
jék figyelemmel a hivatalos tájékoztatóinkat, Királyhelmec honlapján és Facebook-
oldalán, az egyéb csatornákon megjelenő, nem hivatalos (fél)informácókat kerüljék, 
azok vonatkozásában felelősséget vállalni nem tudunk” – zárta Pataky Károly.
A városi hivatal telefonos elérhetősége változatlan: 
+421/566871514, +421/566321238
elektronikus levélcím: info@kralovskychlmec.sk, mesto@kralovskychlmec.sk 
A megadott telefonszámok a következő időpontokban hívhatók:
 Hétfő: 7:30 – 11:45; 12:30-16:00
 Kedd: 7:30 – 11:45
 Szerda:7:30   11:45; 12:30 - 17:00
 Csütörtök:  –  nincs ügyfélfogadás
 Péntek: 7:30 – 13:00 

Kérjük a polgárokat, hogy a közterületekre ne rakjanak ki zöldhulladékot (leve-
leket, faágakat, gyomot, stb.)! Az ilyen jellegű hulladék elszállítását a város egy 
hamarosan megjelenő ütemterv szerint végzi majd el.

Žiadame občanov, aby na verejné priestranstvá neukladali zelený odpad. Listy 
a konáre mesto odvezie podľa harmonogramu, ktorý bude čoskoro zverejnený. 

Az ügyfelek a városi hivatal portáján, az ügyfélkapu munkatársainál intézhetik a befizetéseket

Zöldhulladék

Zelený odpad

A leggyakoribb férfinév az István, ezt a nevet Királyhelmecen 243-an viselik. Nép-
szerű továbbá a László (194), a József (188), a János (179), a Péter (153), a Zoltán 
(99) és az Attila (91) keresztnevek. 
Néhány meglepő statisztikai adat a helyi édesanyákkal kapcsolatban: 97 anyának 
van 3-nál több gyereke, ez összesen 459 gyereket jelent. A legtöbb gyereke (17) 
egy 57 éves anyukának van, aki időközben már nagyszülővé vált. 12 gyermekkel 
dicsekedhet egy helyi édesanya, de akad egy 11 gyermekes anyuka is, míg 2 helyi 
anyukának van 10-10 gyermeke.
A 65-100 év közötti nyugdíjasok száma városunkban 1118 (ebből 437 férfi és 681 
nő). A legidősebb királyhelmeci nyugdíjas férfi tavaly ünnepelte a 97. születésnap-
ját, rajta kívül négyen (két férfi és két nő) töltötték be már a 95 életévüket.
A város lakosainak átlagéletkora tavaly 40,37 év volt.
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interjú

Már elindult az ország történetének 
első elektronikus népszámlálása 

Mindannyiunk kötelessége kitölteni az elektronikus népszámlálási ívet. Hol érhető-
ek el az ezzel kapcsolatos információk? Hogyan zajlik a népszámlálás? Mit tartal-
maz az elektronikus kérdőív? Egyebek mellett ezekre a kérdésekre válaszol Molnár 
Ildikó, a városi hivatal közigazgatási, szociális ügyek és vállalkozási osztályának 
vezetője, aki a helyi önkormányzat kinevezése alapján a népszámlálással kapcsola-
tos feladatokat látja el Királyhelmecen.

akkor a járványügyi helyzet függvényében áprilistól októberig az idősek, a moz-
gáskorlátozott személyek, illetve a digitális világból kirekesztettek élhetnek az ún. 
asszisztált népszámlálás lehetőségével. Ez azt jelenti, hogy meglátogathatják az ön-
kormányzat által kijelölt kontaktuspontot. Királyhelmecen a városi hivatalban, va-
lamint a közösségi központban lesznek ezek a pontok, ahol asszisztensek segítenek 
majd az ív kitöltésében. A mozgásukban korlátozottak, illetve azok a személyek, 
akik valamilyen más okból nem tudják elhagyni az otthonukat, a telefonos ügyfél-
szolgálaton vagy az önkormányzatnál kérhetik, hogy az otthonukban látogassa meg 
őket egy asszisztens, aki felveszi az adataikat. Városunkban én leszek az a hivatalos 
személy, akinél ezt az igényt jelezni lehet
Fontos tudnivaló, hogy a népszámlálás kötelező, ezért azok, akik nem hajlandók 
adatokat szolgáltatni,  25-től 250 euróig terjedő büntetésre is számíthatnak az önkor-
mányzatok részéről.

Mit tartalmaz a népszámlálási kérdőív? Mire figyeljünk oda különösképpen a 
válaszok megadásánál?
Az elektronikus kérdőív 14 kérdést tartalmaz, és ahogy már említettem, az ív 
a www.scitanie.sk honlapon érhető el. A kérdőíven belül, amely áttekinthető feje-
zetekre oszlik, arra is rákérdeznek, hogy a kitöltést végző személy tartózkodott-e 
legalább 12 hónapig folyamatosan külföldön. Megválaszolhatjuk a családi állapo-
tunkat, lakhelyünket, végzettségünket, foglalkozásunkat, nemzetiségünket, vallási 
hovatartozásunkat érintő kérdéseket. A kitöltésnél kétféle válaszadásra van lehető-
ség: kijelölhetünk a felajánlott válaszok közül egyet vagy a legördülő menüpontból 
választhatjuk ki a megfelelőt. Abban az esetben, ha egyik felkínált válaszlehető-
séget sem találjuk kielégítőnek, az „Egyéb”-bel jelölt mezőbe írhatjuk be a vá-
laszt. Amennyiben nem vagyunk benne biztosak, hogy megfelelően értelmezzük 
az egyes kérdéseket, segítségünkre lehet az ún. információs ikon, amely minden 
kérdés mellett megtalálható – az online kérdőív kitöltésénél elég az „i”-vel jelölt 
ikonra kattintani, ahol a kérdés részletes leírását találjuk. A részletes leírások az ál-
lamnyelv mellett a kisebbségek nyelvén is elérhetőek lesznek, tehát magyar, roma, 
ukrán és ruszin nyelven, valamint angolul, németül és franciául, emellett pedig a 
látáskárosult személyek igényeinek megfelelő változat is rendelkezésre áll.
A kérdőívben a családi állapotra (tehát arra, hogy valaki hajadon-e, vagy nős, illet-
ve férjezett) a következő kérdés vonatkozik. Ez után az élve született gyermekek 
számát kell megadnia nőknek és a férfiaknak is. Az ívben továbbá a legmagasabb 
elért iskolai végzettségre és a munkahelyre kérdeznek rá. Az utóbbi esetében a nyug-
díjasoknak azt kell bejelölnie, hogy nincs munkahelyük. A munkahely kapcsán ki 
kell tölteni, hogy az hol található, illetve milyen gyakran és milyen közlekedési esz-
közzel szokott a válaszadó munkába járni. A foglalkozásra vonatkozó kérdésre is a 
lehető legpontosabban kell válaszolni. Így például az orvosoknak meg kell adniuk, 
hogy mi a specializációjuk (gyermekgyógyász, sebész, stb.).  Fontos, hogy az idén 
született gyermekek nevében egyáltalán nem kell kitölteni az ívet, ám az idei évben 
elhunytak adatait a családtagoknak be kell tölteni.
A cenzus úgynevezett eszmei időpontja 2021. január 1. Ez azt jelenti, hogy a kérdé-
sekre adott válaszokban az idén január 1-én fennálló állapotot kell feltüntetni, és a 
világjárvány miatti korlátozásokat figyelmen kívül kell hagyni. Így például, ha valaki 
idén február elején házasodott, annak azt kell beírnia, hogy hajadon, de ha most ott-
honi munkára kényszerül, akkor is meg kell adnia, hogy általában mivel jár munkába.  

Melyek a mostani népszámlálás új vagy speciális kérdései?
Az első ilyen kérdés: „Mi az ön jelenlegi tartózkodási helye?”. Beírni nem az állan-
dó lakhelyet, hanem azt a lakcímet szükséges, ahol az illető valóban életvitelszerűen 
tartózkodik. Ez az adat létfontosságú az önkormányzatok számára, hiszen az így 
megállapított lakosságszám alapján kapnak pénzt az államtól.
Az elmúlt évtizedektől eltérően a mostani népszámlálás során két kérdésnél is megad-
hatjuk a nemzetiségi hovatartozásunkat. A kérdőívben először a „Mi az ön nemzetisé-
ge?”, majd az „Egyéb nemzetiséghez tartozónak is vallja magát?” kérdés következik. 
Ez utóbbi kérdésre nem kötelező választ adni.
A korábbiakhoz képest ugyancsak változtattak az élve született gyermekek számára 
vonatkozó kérdésen is, amelyet nemcsak a nőknek, de a férfiaknak is ki kell tölteniük. 
Bővült a munkába és iskolába járásra használt közlekedési eszközök listája is. A fel-
mérésben a válaszadónak meg kell adnia azt is, kivel él egy háztartásban és ezek a sze-
mélyek milyen családi viszonyban vannak vele. Így például fel kell tüntetni, hogy va-
laki a férjével, a feleségével, a gyermekeivel, a szüleivel, esetleg anyósával él-e együtt. 
Ennél a kérdésnél adható meg, ha valaki azonos nemű partnerével él egy háztartásban.

Érzékeny kérdésnek számíthat a vallási hovatartozásra vagy az anyagi viszo-
nyokra vonatkozó információ. 
A 2021-es népszámlálási kérdőívben nem találhatóak olyan kérdések, amelyek a 
lakosok vagyoni helyzetére vonatkoznak. A vallási és egyházi hovatartozást illető 
kérdésekre a kérdőív kitöltője saját meggyőződése szerint válaszolhat. A most be-
gyűjtött adatok segíthetnek abban, miként állítsák be a szektor finanszírozását, de 
abban is, hogy figyelemmel kövessék a vonatkozó törvények hatékonyságát. Például 
az állam és az egyház elválasztása sem támaszkodhatna objektív tényekre, ha a lako-
sok nem nyilatkoznának a vallási hovatartozásukról. Természetesen az elektronikus 
kérdőívben lehetőség van arra is, hogy a „felekezet nélküli” választ jelöljék meg, 
ami a demokratikus véleménynyilvánítás eszköze.

Miért fontos a kisebbségek számára a népszámlálás?
Sokak számára nem egyértelmű, hogy a magyar nemzetiség megjelölése a népszám-
láláson természetes dolog, ami semmilyen hátránnyal, viszont annál több előnnyel 
jár. A nemzetiségek számára ez az esemény kulcsfontosságú, hiszen tízévente van 
lehetőségünk megtudni, milyen állapotban vannak közösségeink. Az állam sok eset-
ben, így például a kisebbségeket érintő szabályozások megalkotásánál veszi figye-
lembe a felmérés eredményeit. A jelenlegi jogszabályok szerint a kisebbségek hiva-
talos nyelvhasználatához való joga függ közvetlenül a népszámlálás során felmért 
nemzetiségi arányoktól, de közvetetten a Kisebbségi Kulturális Alap támogatásai-
nak elosztásánál is figyelembe veszik azokat.  

A kisebbségek számára kulcsfontosságú, hogy a közösségek tagjai bevallják a nem-
zeti hovatartozásukat és anyanyelvüket

Miben különbözik a 2021-es népszámlálás az előzőektől?
A népszámlálás most először épül a már meglévő adminisztratív adatok és a pol-
gárok által megadott információk kombinációjára, emellett teljes mértékben elekt-
ronikus lesz. A polgárok önmaguk töltik ki a népszámlálási ívet. Így a felmérés a 
világjárvány jelentette egészségügyi kockázat szempontjából teljesen biztonságos, 
hiszen a kérdőív kitöltését az otthon kényelméből lehet elvégezni, a polgárokat nem 
látogatják meg kérdezőbiztosok, így nincs egészségügyi kockázat sem.

Hol találjuk a kérdőívet?
Az elektronikus kérdőív a www.scitanie.sk oldalon érhető el, és március 31-ig kell 
kitölteni. A szlovákul megjelenő weboldalon a Sčítať sa feliratra kell kattintani, ezt 
követően a következő oldalon már lehetőségünk van a szlovákon kívül a magyart 
vagy más hazai nemzetiség nyelvét is választani. Szükségünk lesz a személyi igazol-
ványunkra, ugyanis a személyi (születési) számunkkal kell bejelentkeznünk. Akinek 
van elektronikus személyi igazolványa azt is használhatja (ehhez persze speciális 
leolvasó szükséges), amennyiben nincs, a személyi (születési) számunk megadása 
után egy kiegészítő információ megadását kéri a rendszer, például az utó- vagy ke-
resztnevünket kell megadni, abban a formában, ahogy a személyi igazolványunkban 
szerepel, vagy azt a települést (szlovák megnevezését), ahol élünk. A népszámlálási 
ívet a SODB2021 nevű mobil alkalmazás segítségével is ki lehet tölteni. Ebben az 
esetben a személyi igazolvány hátoldalának lefényképezésével, majd a képnek az 
applikációba való feltöltésével lehet belépni. Ha valakinek segítségre van szüksége, 
a 00421/220924919-es telefonszámon tájékozódhat, de a Statisztikai Hivatal hon-
lapján, a „Gyakori kérdések” menüpont alatt is talál információt.

Ki köteles részt venni a népszámlálásban?
A lényeg a lakóhely és nem az állampolgárság függvénye. A gyakorlatban ez azt je-
lenti, hogy a népszámlálási kérdőívet mindenkinek ki kell töltenie, aki hosszabb ideje 
az országban él. Így azoknak is, akik nem Szlovákia állampolgárai és nincs itt sem ál-
landó, sem átmeneti lakóhelyük, de fizikailag hosszabb időt töltenek el az országban 
(ha pl. itt dolgoznak, vagy közeli hozzátartozójukkal élnek együtt). Ez természetesen 
az éppen külföldön tartózkodó személyekre is vonatkozik. Gyermekek esetében a 
szülő, illetve a törvényes képviselő van felhatalmazva az űrlap kitöltésére.

Melyek a fő érvek amellett, hogy kitöltsük a népszámlálási ívet?
A népszámlálás mindannyiunkról szól és ugyanakkor mindannyi unknak hasznos. A 
felmérésből származó adatokat nemcsak a kormány használja fel, hanem a regionális 
és helyi közigazgatási szervek, valamint a tudósok és a különböző területeken dolgo-
zó szakemberek is. Ezzel együtt a népszámlálási információk a különböző közössé-
gek (például a kisebbségek, a vallási csoportok tagjai, a hallássérültek, a gyermekek, 
az idősek, a fiatal családok stb.) érdekeit is szolgálják. A népszámlálási ív kitöltése 
a polgároknak is érdekében áll, hiszen szükségük van például jobb utakra, a városi 
tömegközlekedés kapacitásainak kiegyensúlyozott elosztására, több parkolóhelyre. 
Az emberek érdekét szolgálja, hogy olyan helyen legyenek az óvodák, ahol sok fia-
tal család él, és ugyanakkor szociális otthonok, valamint járóbeteg-ellátás legyen az 
idősek számára ott, ahol nagyobb a szépkorúak aránya. 
Szintén fontos, hogy a kórházakban elegendő fekvőhely álljon rendelkezésre a fek-
vőbetegágyak ellátására. Ha pedig szeretjük a környezetbarát közlekedést, akkor 
szükség van kerékpárutakra, amikről szintén a népszámlálás adatai alapján lehet 
dönteni, amennyiben valós adatokat adunk meg az elektronikus kérdőív kitöltése 
során. Az ív kitöltése egyáltalán nem megterhelő, mindössze 10 percet vesz igénybe. 
A rendelkezésre álló néhány hétben az otthon kényelmében bármikor kitölthetjük 
a népszámlálási ívet. Az internetes felmérés előnye, hogy senki nem zavar minket 
otthonunkban, így a koronavírus-fertőzés veszélyétől sem kell tartanunk. 
Ha valaki nincs otthon a számítógépek vagy az okostelefonok világában, és nem 
akad egy hozzátartozó, aki segítségére tudna lenni az online kérdőív kitöltésében, 
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a 2020-as tóthpál Gyula Fotópályázat nyertes alkotásai

Körmöndi Ladislav: A múlt és a jelen      Fődíj

Balasi Zsolt: Portré    VI. kategória, 1. hely

Csomós Márton: Végtelen utazás    VI. kategória, 2. hely

Szőnyi István: Szakrális perspektíva    VI. kategória, 3. hely

Varga Tibor: Toscana    V. kategória, 1. hely

Horváth Károly: A fénybe     V. kategória, 3. hely
Jakab Ferenc: «és elfogytak fehér ingjeink...»     
IV. kategória, 1. hely

Terebesi Gyula: Chaplin    IV. kategória, 2. hely

Vanessza Kenészová: Miről álmodik a lány   
IV. kategória, 3. hely

Illés Nikoletta: MrsDevil    III. kategória, 1. hely

Lőrincz Bence: «19»     III. kategória, 3. hely

Fekete Ádám: Elhúzom a csíkot     II. kategória, 2. hely Géresi Jázmin: Kitartás    I. kategória, 1. hely
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Fekete Ádám (14 éves) II. kategória, 3. hely
A Helmeczy Mihály Alapisko-
la kilencedik osztályába járok. 
Szeretek biciklizni, kirándulni, 
síelni, túrázni. A fényképezést 
egy kirándulás alkalmával pró-
báltam ki először, majd egyre 
többet fényképeztem. A hosz-
szú expozícióval készült képek 
tetszenek a leginkább. Nagyon 
örültem, mikor megtudtam, 
hogy a versenybe nevezett ké-
pem elnyerte a zsűri tetszését.

Illés Nikoleta (17 éves) III. kategória, 1. hely
Négy éve foglalkoztat a fény-
képezés. Olyan ember vagyok, 
aki szereti megörökíteni a pil-
lanatokat. Leginkább állatokat, 
lovakat, a természetet és a fa-
lusi életet, az ott élő embereket 
szeretem lencsevégre kapni. A 
fotózás számomra hobbi, mely 
lehetővé teszi, hogy megvaló-
sítsam a saját elképzeléseimet. 
Úgy érzem, a képeim megmu-
tatják az egyéniségemet, a stílu-

somat, és örülök, hogy ezt átadhatom másoknak.

Lépes Szimona (16 éves) III. kategória, 2. hely
Kaposkelecsényből szárma-
zom. Jelenleg a Királyhelmeci 
Gimnázium első osztályos ta-
nulója vagyok. Harmadik éve 
foglalkozom a fényképezéssel. 
Emellett nagyon szeretek raj-
zolni, festeni és úgy általában 
szívesen végzek kreativitást 
igénylő tevékenységeket. Sza-
badidőm nagy részét a termé-
szetben töltöm, s ez az alkotá-
saimban is megmutatkozik.  

Lőrincz Bence (17 éves) III. kategória, 3. hely
Tanuló vagyok, szeretem 
fotózással tölteni a szabad-
időmet. Minden téma érde-
kel, mindenben megpróbá-
lom megtalálni a szépséget 
– az édesapám vezetett rá 
erre a látásmódra. Mióta fo-
tózom, azóta másképpen te-
kintek a világra.

Jakab Ferenc (51) IV. kategória, 1. hely
Perbetén lakom, kulturológus 
végzettséggel rendelkezem. 
Jakab András Gergely, szintén 
itt szereplő fiatal fotós édesap-
ja vagyok, és engem is Varga 
Tibor vezetget be a fotómű-
vészet rejtelmeibe. Fotóimat 
általában a ,,fekete-fehér“ mű-
vészek, többek közt Tarr Béla 
filmkockái inspirálják. Témá-
im nem vidámak: megpróbá-

lom szemléltetni az elmúlás, az elhagyatottság, a rendet-
lenség állapotát, a részvétlen időt és a csendet. Persze ez 
egyelőre – komolyabb szaktudás hiányában – rendszerint 
még kísérleti fázisban elakad. Nagyon fontos számomra, 
hogy képeim mögött meghúzódjon egy-egy történet.   

Terebesi Gyula (64 éves) IV. kategória, 2. hely
Tiszacsernyőben szület-
tem 1957. június 27-én. Kö-
zel negyven éve foglalkozom 
a fotózással amatőr szinten. 
Sok szakkönyvet elolvastam a 
fényképezéssel kapcsolatban. 
Több önálló kiállításom volt 
a Bodrogközben, Kassán, Ma-
gyarországon (Záhony, Pá-
cin, Kisvárda, Mezőkövesd, 

Gödöllő, Szentes, Budapest-Ferencváros), valamint 
Ausztriában (Laxenburg). Biciklis útjaim során sok fo-
tót készítek. Hálát adok az Istennek, hogy sok mindent 
megláttat velem, amit aztán megörökíthetek.

Géresi Jázmin (10 éves), I. kategória, 1. hely
Kisgéresben lakom, a király-
helmeci szlovák tanítási nyelvű 
alapiskola 5. osztályos tanulója 
vagyok. A Királyhelmeci Művé-
szeti Alapiskolában rajzot és do-
bolást tanulok. Szeretem az álla-
tokat, szeretek nagyokat sétálni 
a természetben, ahol mindig van 
mit lencsevégre kapni, ezért a 
sétákra mindig magammal vi-
szem a fényképezőgépemet. 

Pogány Zsófia (11 éves), I. kategória, 2. hely
Már kisgyerekként szerettem 
lapozgatni a nagyképes mesés-
könyveket, persze – mivel még 
nem tudtam olvasni – leginkább 
a képek miatt. Később megpró-
báltam a könyvben látott képe-
ket lerajzolni; azóta is nagyon 
szeretek rajzolni, festeni és 
a művészetről olvasni, tanulni. 
Az első fotómat körülbelül 8 
évesen készítettem Bártfán, egy 
családi kiránduláson, és mára 
a fotózás a kedvenc időtölté-

semmé vált a rajzolás mellett. Leginkább a növényeket, 
az állatokat és a természetet szeretem fényképezni, de az 
érdekes mozzanatok, a ritka pillanatok megörökítése és 
az új technikák kipróbálása is nagyon vonz. 

Tomojka Cseke (11 éves), I. kategória, 3. hely 
Királyhelmecen születtem, Pó-
lyánban élek a szüleimmel és 
a bátyámmal. A királyhelmeci 
nyolcéves Gimnázium tanulója 
vagyok. A kedvenc tantárgyam 
a matematika és az informati-
ka, szeretem a logikai feladato-
kat, a fejtörőket. Szabadidőm-
ben szeretek biciklizni, túrázni 
a családdal, korcsolyázni és 
síelni. Rendszeresen járok jég-
korong edzésekre, a sátoralja-

újhelyi Zempléni Hiúzok Utánpótlás csapatának vagyok 
a tagja. A fényképezés számomra kikapcsolódás. Szere-
tem fotózni a természetet. A túrák alkalmával készülnek 
a legszebb képeim. A telefonom mindig nálam van, így 
amikor észreveszek egy érdekes jelenséget, azonnal le 
tudom fotózni. Így is születtek már érdekes képeim.

Jakab András Gergely (14 éves), II. kategória, 1. hely
A perbetei magyar alapiskola 
nyolcadikos tanulója vagyok. 
Közel állnak hozzám a művé-
szetek. A művészeti iskola fu-
rulyaszakának elvégzése után 
klarinéton kezdtem el játsza-
ni. Régebben többször is részt 
vettem népmesemondó verse-
nyeken, valamint kiskoromtól 
lelkes néptáncos vagyok. A fo-
tózást Varga Tibor szerettette 
meg velem; a díjnyertes fotó-
mon is éppen ő szerepel. Rend-
szeresen részt veszek a Zöld 

objektív és az AMFO amatőrfotós versenyeken, több-
ször lettem díjazott. Az AMFO országos fordulójába 
éppen a Tibor című fotóval jutottam el. Nagyon sze-
retem a természetet és az állatokat, fotóim többsége is 
ezekben a témákban készül.

Krutek Flórián (14 éves) II. kategória, 2. hely
Kiskorom óta fényképezek, 
a természet a fő motivációm. 
Igyekszem minden szép he-
lyet és pillanatot megörökíte-
ni. Rendszeresen részt veszek 
fotóversenyeken, amelyeken 
több képem is helyezést ért 
el. A művészetek más ágai is 
érdekelnek, énekelni és gitá-
rozni tanulok. Szeretek rajzol-
ni és modellezni.

Szabó Csaba: Vihar előtt     V. kategória, 2. hely

Lépés Szimona: Freedom    III. kategória, 2. hely

Jakab András Gergely: Tibor     II. kategória, 1. hely

Krutek Flórián: Parlament      II. kategória, 2. hely

Pogány Zsófia: Ködbe burkolózva       I. kategória, 2. hely

Tomojka Cseke: A víz mögül        I. kategória, 3. hely

A 2020-as Tóthpál Gyula Fotópályázat  nyertesei
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Varga Tibor (61), V. kategória, 1. hely
Alapiskolás gyerekként ismerkedtem meg a fotózással, amikor 
megkaptam az első fényképezőgépemet. Perbetén élek, vállal-
kozó vagyok. Tagja vagyok a komáromi Helios fotóklubnak, 
a Magyar Fotóművészek Világszövetségének és a Szlovák Fo-
tószövetségnek. Rendszeres résztvevője vagyok a Nemzetközi 
Fotóművészeti Szövetség által rendezett nemzetközi kiállítá-
soknak: Magyarországon, Romániában, Szerbiában, Portugáli-
ában, Angliában, Csehországban és Szlovákiában voltak kiállít-
va alkotásaim. 2008-ban átvehettem a FIAP Művésze (AFIAP) 

minősítést. A digitális világ térhódítása sarkalt arra, hogy 2009-től behatóbban foglal-
kozzam a régi archaikus technikákkal. Olyan fotográfiai eljárásokkal ismerkedtem meg, 
mint az argentitípia, cianotípia, platinotípia, olajnyomat, antrakotípia valamint a nedves 
kollodiumos eljárás. Alkotói szándékom az, hogy képeimen tükröződjenek érzéseim, a 
világról alkotott véleményem és kísérletező kedvem.

Szabó Csaba (42 éves), V. kategória, 2. hely 
Dunaszerdahelyen élek. Hobbifotós vagyok, akinek az AFIAP 
cím elérése a következő célja. Nem vagyok a szavak embere, így 
hangzatos szavak helyett képekben mesélek, ecset helyett képek-
kel festek hangulatot, ceruza helyett képekkel rajzolok mosolyt 
az arcokra. Igyekszem megragadni a soha meg nem ismétlődő 
pillanatot. 

Horváth Károly (49 éves), V. kategória, 3. hely
Királyhelmecen élek, a királyhelmeci Bodrogközi Magyar Közös-
ség Házában tevékenykedem. Mindig vonzódtam a képzőművészet-
hez. Anyai ági nagyapám olajfestményeket készített, így gyerekko-
romban sokat rajzoltam ceruzával, illetve különböző absztrakt alkotá-
sokat készítettem tussal. Édesapám is amatőr fotózással foglalkozott. 
Öt és fél évvel ezelőtt – az ő elvesztése után – kezdtem el fotózni. 
Azóta próbálok egyre jobban elmélyülni a fotózás technikáiban, va-
lamint a kompozíció tudományában, mindezt javarészt autodidakta 
módon. Más szemszögből, más optikával igyekszem megmutatni és 

bemutatni a várost és a Bodrogközt. Gyönyörű helyen élünk, és – ahogy mondják – nem 
csak nézni, igazán látni kell mindazt, ami körülvesz minket, ég és föld között.

Balasi Zsolt (22 éves), VI. kategória, 1. hely
Kisgéresben élek, a képalkotás gyerekkorom óta állandó része az éle-
temnek. A szakmát – sok kollégámhoz hasonlóan – autodidakta mó-
don tanultam, és a legújabb technikákat követve tanulom mai napig. 
Sok téma fotózásában járatos vagyok, legszívesebben minimalista 
témájú képeket készítek. A 2019-es évben egy ilyen fotóval nyertem 
első helyezést a 3. kategóriában. Bár nem idegen számomra a képszer-
kesztés világa, idén pályáztam először a 6. kategóriába. Szerencsésnek 
érzem magam, hogy hobbimat, a fotózást és a filmezést – a közösségi 

média különböző felületeinek hála – már-már hivatásként űzhetem.

Csomós Márton (15 éves), VI. kategória, 2. hely 
Királyhelmecen lakom, a Helmeczy Mihály Alapiskola 9. osztá-
lyának diákja vagyok. Kedvenc időtöltésem a fotózás, a videózás 
és a filmek szerkesztése, ide tartozik a természet, az utcai fotózás, 
a Photoshoppolt képek és a kisfilmek készítése. Barátaimnak is ké-
szítek portré fotókat. Szeretek biciklizni a környékbeli erdőkben, 
terepeken. A szabadidőmet legszívesebben a barátaimmal töltöm, 
illetve közép-haladó szinten foglalkozom informatikával. 

Szőnyi István (65 éves), VI. kategória, 3. hely
Irodalom- és művészettörténész végzettségű műemlék-fotográfus-
ként számos reprezentatív albumban jelentek már meg a fotóim: 
2014-ben az Iparművészeti Múzeum Lechner az alkotó géniusz 
című kiállításának katalógusában, illetve a Magyar Nemzeti Múze-
um által a reformáció 500 éves évfordulója tiszteletére megrende-
zett Ige-Idők kiállításának katalógusában, amelyhez közel kétszáz 
fotóval járultam hozzá. A Reformáció Emléknapján, a Papp Lász-

ló Sportarénában megrendezett Nemzeti Megemlékezésen az istentisztelet alatt a kórus 
mögötti óriás kivetítőn folyamatosan az én református és evangélikus templombelsőkről 
készített fotóim biztosították a „szakrális” hátteret. 2019-ben a Wroclawi Egyetem Protes-
táns építészet Európában című kiadványához készítettem több száz fotót: a magyarországi 
és a felvidéki protestáns emlékanyagot tárgyaló fejezeteket az én fotóim fogják illusztrál-
ni. A műemlékfotózás mellett 2013 óta számos fotópályázaton és kiállításon szerepeltek 
a képeim, melyeket a különböző zsűrik eddig 22 első, 15 második 13 harmadik díjjal, 
illetve 22 különdíjjal jutalmaztak. A Magyarország 365 fotópályázat legjobb 365 fotóját 
bemutató albumba tavaly hat, idén pedig két fotómat válogatták be. Eddigi legnagyobb 
sikeremet 2013-ban, a Robert Capa Kortárs Fotográfiai Központ „Capa-projektjén” értem 
el, ahol a nemzetközi zsűri az öt díjazott közé a Robert Capa’s masterworks – politically 
correct & censored edition című pályázatomat is beválasztotta.

Körmöndi László (30 éves) Fődíj
A Kassai Technikai E+gyetem gépész szakán végeztem mint gépész-
mérnök. Jelenleg Bélyben élek, a Deutche telecom cégnél dolgo-
zom Kassán. A fotózás iránti szenvedélyemet édesapámtól örököl-
tem. Fiatal korában ő is amatőr fotós volt, és már gyerekkoromban 
vonzott a fényképezőgépe. Ez a „hóbort” a mai napig megmaradt. 
Fotózással a középiskolában kezdtem el foglalkozni hobbi szinten, 
majd később, a főiskolai kollégium diák televíziónál fotóztam, ahol 
operatőrként és vágóként is kipróbáltam magam. Rengeteg riportot, 

koncertet, különböző sport turnékat és egyéb eseményt forgattam és fotóztam a klub szá-
mára. A munka mellett, egy barátommal esküvőket fotózunk és videózunk. Noha sok vi-
deót forgattam, engem mégis a fotózás fogott meg a legjobban, mert a fényképezés révén 
másként látom a világot, és ezt szeretem továbbítani a képeim által.

A 2020-as Tóthpál Gyula Fotópályázat  nyertesei

Márciusban sem nyitottak ki 
városunkban az iskolák és óvodák 
A város válságstábja február 5-én és március 2-án is úgy döntött, hogy egyelőre 
nem engedik vissza a gyerekeket az iskolába

Királyhelmecen február elején 2515 személyt teszteltek, 36 pozitív eredmény született 
(ebből 29 helyi lakos), ami a tesztek 1,15 százaléka. Az eredmények alapján a telepü-
lés vezetése  úgy döntött, továbbra is zárva marad az óvoda és az iskola. Pataky Károly 
polgármester videoüzenetben értesítette a helyieket a döntésről. „A válságstáb dönté-
se megegyezik az én meggyőződésemmel is. A Tőketerebesi járási szervek ajánlása 
szintén nem javasolta a fenntartóknak az iskolák és az óvodák újranyitását. A járási 
tiszti főorvos elemzése alapján ugyanis a tőketerebesi régió egyike a 28 legfertőzötteb-
beknek Szlovákiában, a járáson belül a második legtöbb fertőzött pedig éppen váro-
sunkban él. (A helyzet azóta javult: a legutóbbi tesztelésen, március első hétvégéjén a 
fertőzöttségi arány mindössze 0,45 százalék lett városunkban – szerk.megj.)
Szülőként magam is tudom, tapasztalom, hogy az oktatás jelenlegi formája mi-
lyen különös terheket ró a gyerekekre, szülőkre és a nagyszülőkre. Abban is biztos 
vagyok, hogy a pedagógusok sem szeretnék, hogy ez az állapot a szükségesnél 
tovább fennmaradjon. Felelős városvezetőként viszont azt sem engedhetem, hogy 
egy rossz döntés miatt gyermekeink, szüleink, kollégáink, barátaink egészsége, sőt 
élete kerüljön veszélybe” – közölte a polgármester, aki hozzátette, hogy a kritikus 
infrastruktúrában dolgozók gyermekei számára megnyitott óvodai osztályokban to-
vábbra is fogadják a legkisebbeket.
Berta Róbert, a helyi szlovák tannyelvű alapiskola igazgatója szintén egyetért a vál-
ságstáb döntésével. „Azt, hogy az iskolák mégsem nyitnak városunkban, február 5-én 
tudtam meg Pataky Károlytól, és el kell mondanom, hogy a döntéssel teljes mértékben 

oktatási intézményeink

egyetértek. Úgy vélem, hogy a járvány idején a biztonság, a gyerekek egészsége a 
legfontosabb, ezért minden erőnkkel alkalmazkodnunk kell a kialakult helyzethez, és 
nem arra törekedni, hogy a veszély ellenére megnyissuk az oktatási intézményeket. 
A legtöbb szülő hasonlóképpen vélekedik, ráadásul a felméréseinkből kiderült, hogy 
a szorgalmas gyerekeket a megváltozott helyzet, az online formában történő oktatás 
sem gátolja az előrehaladásban. Azoknak a diákoknak az esetében, akik normál kö-
rülmények mellett sem voltak túl igyekvők, ez a hozzáállás most sajnos még inkább 
megmutatkozik. Mi természetesen minden diákunk számára igyekszünk megteremteni 
a lehetőséget a tanulásra; asszisztenseink – a város szociális dolgozóinak segítségével 
– eljuttatják a pedagógusaink által kidolgozott tananyagot azok számára, akik nem ren-
delkeznek az online oktatáshoz szükséges eszközökkel” – közölte az iskolaigazgató. 
Hozzátette, folyamatosan tartják a kapcsolatot a szülőkkel, akik telefonon, elektroni-
kus körlevélből, vagy az iskola honlapján értesülnek az aktuális információkról.
Szinte utolsó percig tartottak a nyitáshoz 
szükséges előkészületek a Helmeczy Mi-
hály Alapiskolában is. Szabó Nándor, az 
intézmény igazgatója elmondta, nem új-
donság, hogy a járványügyi intézkedések 
napról napra változnak, ezért, bár készül-
tek a nyitásra, sejtették, hogy a hétvégi 
tesztelés eredménye miatt elmaradhat az 
iskolanyitás Királyhelmecen. „A nyitás-
ra természetesen kellőképpen felkészül-
tünk, ugyanakkor számos kérdés lógott 
a levegőben – pl. a napközi működteté-
sével kapcsolatban. Próbáltuk felmérni 
a szülők körében, hogy hány gyerekre 
számíthatunk, amennyiben 8-án valóban 
elindul a jelenléti oktatás. A negyedik évfolyamba járó diákok esetében kiderült, hogy 
a többségük továbbra is otthon maradt volna. Mindez újabb kérdéseket vetett fel, hi-
szen a kormány semmilyen útmutatással nem állt elő a nyitással kapcsolatos döntés 
meghozatalakor. Véleményem szerint ez a lépés volt a legésszerűbb, mivel valószínű, 
hogy a szülők többsége – negatív teszteredmény ide vagy oda – továbbra sem engedte 
volna a gyerekét, mivel úgy vélik, ezzel veszélybe kerülne az egészségük” – közölte 
Szabó Nándor. Hozzátette, az intézmény az utóbbi hetekben 26 számítógépet biztosított 
a diákok számára, akik aktívan és eredményesen bekapcsolódnak az online oktatásba. 
A pedagógusok minden lehetséges módon segítik a gyerekeket az otthon tanulásban.

Asszisztensek segítségével jut el a tananyag a Kossuth utcai alapiskola diákjaihoz

26 számítógépet osztottak szét az online 
oktatásba bekapcsolódó diákok számámra
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A helység kalapácsa Gál Tamással
December 17-én, hosszú idő után újra részesei lehettünk egy szórakoztató, tréfás 
előadásnak. Igaz, a szigorú járványügyi előírások miatt csak a negyedik évfolyam 

Rendhagyó karácsonyvárás
Ez az időszak az előző években a lázas készülődés jegyében telt. A folyosókon 
és az osztályokban karácsonyi dalok szóltak, volt kézműves nap, amikor közösen 
készítettünk adventi koszorúkat, karácsonyi díszeket. Az osztályokban folytak a 
karácsonyi műsorok próbái, amelyeket a gyerekek szüleiknek, iskolatársaiknak 
mutattak be a karácsonyi szünetet megelőző utolsó napokban.

Bár a hangszórókból idén is felcsendültek a karácsonyi dalok, ezek csak valame-
lyest enyhítették csalódottságunkat, hogy idén le kellett mondanunk ezekről az 
élményekről. Elmaradtak a karácsonyi műsorok és a kézműves nap is. Bár az osz-
tályokban és a napközi otthonban elkészültek a karácsonyi díszek, de nem tudtuk 
közösen körülállni, és feldíszíteni a karácsonyfát. Nem ajándékozhattuk meg egy-
mást az utolsó tanítási napon a szebbnél szebb karácsonyi dalokkal, versekkel, és 
nem énekelhettük közösen a Kiskarácsony, nagykarácsony-t, ahogy azt már évek 
óta tettük, mert a koronavírus mindent felülírt.
Készült viszont egy megható karácsonyi videó, amelyet az alsó tagozat diákjai 
készítettek osztályfőnökeikkel az óvodások részére. A műsor az iskola közösségi 
oldalára is felkerült. Így köszöntöttük iskolánk diákjait és a szülőket. Azt már csak 
félve írom le, hogy reméljük, jövő karácsonyra minden visszatér a régi kerékvágás-
ba, és mindez egy rossz álomnak tűnik majd.

 Illésné Popália Irén

tanulói részesülhettek a jóból. Gál Ta-
más színművész, a Komáromi Jókai 
Színház igazgatója volt a vendégünk. 
Petőfi Sándor A helység kalapácsa 
című hőskölteményét adta elő. Az inte-
raktív előadás során a színész egymaga 
alakította az összes szereplőt, de azért 
néhány bátrabb gyerek is szerepet ka-
pott. A vígeposz óriási tetszést aratott 
a negyedikesek körében, akik – min-
den túlzás nélkül mondhatom – dőltek 
a nevetéstől. Csak azt sajnáltuk, hogy 
a többi évfolyam nem lehetett részese 
ennek a szívet, lelket felvidító csodá-
nak, amely már úgy hiányzott, mint 
egy harapás kenyér. 
Az előadás természetesen a járvány-
ügyi intézkedések szigorú betartásával 
zajlott.

  Illésné Popália Irén

Práca inkluzívneho tímu
Naša škola je zapojená do realizácie inkluzívneho vzdelávania a výchovy žia-
kov pod názvom Zvýšenie kvality výchovno-vzdelávacieho procesu na ZŠ, L. 
Kossutha 580/56, Kráľovský Chlmec.
Projekt je podporovaný zo zdrojov Európskej únie. V projekte pracujú 2 sociálne 
pedagogičky a 3 pedagogické asistentky učiteľa. Do inkluzívneho tímu patria aj: 
výchovná poradkyňa, dve špeciálne pedagogičky, školská psychologička, školský 
logopéd a päť ďalších pedagogických asistentov učiteľa. Títo zamestnanci sú fi-
nancovaní z finančných prostriedkov  školy. Cieľom inkluzívneho tímu je pomáhať 
žiakom zvládať záťažové situácie, trému a strach, riešiť ich osobné problémy, po-
máhať žiakom pri problémoch s učením a motiváciou, hlavne zvládanie adaptácie 
prvákov a nových žiakov, usmernenie pri výbere ďalšieho štúdia na strednej škole. 
Uskutočňuje aktivity zamerané na sebapoznávanie, na zvýšenie tolerancie, empa-
tie, zlepšenie komunikácie, zvládanie stresu. Zároveň inkluzívny tím uskutočňuje 
preventívne programy a aktivity v triedach. 

Školský klub Tokajko
Školský klub detí je súčasťou Základnej školy na ulici L. Kossutha 580/56 v Krá-
ľovskom Chlmci. Poskytuje výchovu a vzdelávanie mimo vyučovania pre deti 1. – 5. 
ročníka. Školský klub detí má 6 oddelení. Vychovávateľky okrem činnosti v ŠKD aj 
vyučujú výchovné predmety  na I. stupni v počte 5 až 6 hodín týždenne. 
V oddeleniach pracujú vychovávateľky a pe-
dagogickí asistenti, ktorí vychádzajú z pozna-
nia, že každé dieťa je výnimočné a môže sa roz-
víjať ak má dostatok podnetov a správne vede-
nie. Naše deti odchádzajú z nášho školského 
klubu obohatené o nové vedomosti, skúsenosti 
a zážitky. Organizujú sa rôzne zábavné popo-
ludnia ako Halloween párty, Srdiečkománia, 
Športové súťaže, Besedy, Projekt hovorme 
o jedle, Moja obľúbená rozprávka a iné.
Samozrejme, že najväčší dôraz sa kladie na 
domácu prípravu. Aj počas dištančného vzde-
lávania, vychovávateľky a asistenti pomáhajú 
žiakom, ktorí pri učení potrebujú pomoc. Čí-
tajú s nimi, riešia domáce úlohy, ktoré im boli 
on-line zadané. Každý deň na stránke www.fa-
cebook.com – Tokajko prispievajú rôznymi kreatívnymi nápadmi, ktoré deti potom 
vytvoria a pochvália sa pani vychovávateľkám svojou tvorivou prácou. 
V triedach, v ktorých vyučujú výtvarnú výchovu a pracovné vyučovanie na spestre-
nie týždňa zadávajú a hodnotia práce, ktoré deti vytvoria. Aj v tejto zložitej situácii 
si vychovávateľky našli cestu k deťom. Za túto prospešnú činnosť im ďakujeme.

PhDr. Róbert Berta, MBA, riaditeľ školy 

Aj počas dištančného vzdelávania je inkluzívny tím nápomocný pri zvládaní tejto 
formy vzdelávania. Majú rozdelených žiakov, s ktorými pracujú on-line formou 
a raz do týždňa im roznášajú pracovné listy na vypracovanie, zbierajú vypraco-
vané PL a konzultujú so žiakmi, ktorí sa nevedia zapojiť do dištančného vzdelá-
vania. Odborní zamestnanci pomáhajú nielen žiakom, ale aj rodičom, učiteľom, 
pre ktorých je táto situácia tiež náročná.
Princípom inklúzie na našej škole je vytvárať také podmienky, aby sa každý žiak 
v nej mohol rozvíjať s rešpektovaním jeho individuálnych zvláštností. 
Za ich bohatú činnosť ďakujeme celému inkluzívnemu tímu. 

 PhDr. Róbert Berta, MBA, riaditeľ školy 

Dva roky prázdnin?
Pandemická situácia, nech je akokoľvek hrozivá, ešte našťastie nespôsobila úplnú 
stratu zmyslu pre humor. A hoci sa zdá, že má ľudstvo v tejto ére lockdownu zviazané 
ruky, celkom voľne sa vedia pohybovať po klávesniciach osobných počítačov a doty-
kových obrazoviek smartfónov a tabletov, ktoré sa potom stávajú živiteľmi študijných 
a pracovných kontaktov s kolegami, s učiteľmi, šéfmi, ale tiež otužujú priateľstvá 
a rodinné väzby. Na sociálnych sieťach sa šíri množstvo obrázkov a „memov“, ktoré 
výstižne opisujú naše lockdownovské bytie. V tejto bizarnej situácii (čeliac ponor-
kovej chorobe) nebolo ťažké siahnuť po nesmrteľnom Julovi Vernovi a jeho románe 
Dva roky prázdnin (hurá - a sme nad vodou!). Veď všetko nasvedčuje tomu, že žiaci, 
ktorí sú už takmer rok bez školských lavíc budú musieť naďalej zotrvávať doma, a že 
si do nich sadnú možno po Veľkej noci. Dá sa však hovoriť o prázdninách? 
Covid – necovid, prezenčné či dištančné štúdium, v gymnáziu sa pracuje tak ako 
predtým; zavše sa nám zdá, že omnoho viac. Rozdiel oproti predchádzajúcim ro-
kom je jediný – všetky tradičné aktivity sa posunuli do online priestoru. V praxi to 
znamená, že okrem online vyučovacích hodín realizovaných prostredníctvom kon-
ferenčných platforiem sa všetky ostatné aktivity, ktorými budujeme kolektívneho 
ducha našej stredoškolskej komunity, presunuli do virtuálneho sveta. Vrátane dňa 
otvorených dverí, decembrového predvianočného nalaďovania sa na prázdniny, 
predmetových olympiád a súťaží – a dokonca i medzinárodných spoluprác v rámci 
dvoch projektov Erasmus + a spolupráce Interreg. 
V médiách denno-denne odznieva informácia o tom, ako sa stáva z generácie sú-
časnej školopovinnej mládeže „stratená generácia“. Argumentuje sa nedostatočnou 
kvalitou online výuky, nedostatkom socializácie, priestoru na zdieľanie spoločných 
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királyhelmeci óvodA

királyhelmeci közös iGAzGAtású iskolA

királyhelmeci művészeti AlApiskolA

Motiváció, segítségnyújtás, kreativitás 
a távoktatás ideje alatt
Ahogy más oktatási intézményekben, a királyhelmeci Közös Igazgatású Iskolá-
ban is nap mint nap szembesülünk a járványhelyzet miatt ránk háruló új felada-
tokkal, kihívásokkal. A Speciális Alapiskolát látogató felső tagozatosok, vala-
mint a Készségfejlesztő Iskola diákjai kisebb megszakításokkal közel egy éve 
vesznek részt távoktatásban.     
Tavaly tavasszal mindenféle koncepció nélkül álltunk át távoktatásra, ám rugal-
masak és nyitottak vagyunk, és ez segített a problémák megoldásában. Igyekez-
tünk felmérni, ki milyen formában tud bekapcsolódni a távoktatásba. Kiderült, 
hogy a diákok csupán igen kis százaléka rendelkezik számítógéppel, viszont 
szinte minden családban elérhető a mobiltelefon. Ezért nagy erőkkel azon dol-
goztunk, hogy az iskola honlapjára felkerüljenek az egyes osztályoknak szánt 
munkalapok. Nem szabad elfeledkeznünk arról, hogy minden tanuló sajátos ne-
velési-oktatási igényű, ami azzal jár, hogy minden gyerek egyéni hozzáállást, 
valamint a tanár személyes jelenlétét igényli. 
A feladatlapok kidolgozásánál elsődleges célunk volt, hogy jól érthető, a korosztály-
nak megfelelő gyakorlatok kerüljenek a diákok kezébe, így próbáltuk ösztönözni őket 
az önálló feladatmegoldásra, tanulásra. Azon tanulók esetében, akik semmilyen mó-
don nem tudtak hozzáférni az online feladatokhoz, lehetővé tettük, hogy az iskola por-
táján átvehessék a nyomtatott lapokat, ám január 11-e óta sajnos erre nincs lehetőség. 
Az iskolák zárva maradtak, így alsó tagozatosaink is a távoktatásra kényszerültek. 
Bízunk benne, hogy a helyzet mihamarabb javulni fog és újra folytatódhat a tanter-
mi oktatás, hiszen a legkisebbek számára rendkívül fontos a pedagógus jelenléte, 
segítsége. Most azonban az a legfontosabb, hogy védjük gyermekeinket, családja-
inkat, ezért mi is arra bíztatunk mindenkit, hogy felelős magatartással tartsuk be a 
hatósági szabályokat, és vigyázzunk egymásra!

Kondor Melinda, igazgató

Kiderült, hogy online is jól működünk!
A Királyhelmeci Művészeti Alapiskolában 2020. október 12-e óta ismételten tanter-
men kívüli digitális oktatás folyik. Bár a jelenlegi helyzetet gyerekek, szülők, tanárok 

egyaránt nehezen viselik, a pedagógusaink 
teljes odaadással és szakértelemmel próbál-
ják terelgetni, irányítani a diákok első lépé-
seit a művészi pályán. Nem változott sem 
az ő lelkesedésük, sem a tananyag tartalma, 
csupán az oktatás formája lett más. 
Tanulóink csoportos és individuális okta-
tásban részesülnek. A pedagógusaink kü-
lönböző internetes platformokon veszik fel 
velük a kapcsolatot, és online órák keretein 
belül motiválják, inspirálják őket az alko-
tásra, az aktív, művészi kikapcsolódásra. A 
tanárok hétről hétre feladatokkal látják el a 
diákokat, akik videók és képek formájában 
mutatják meg tudásukat, tehetségüket, kre-

ativitásukat, legyen szó hangszerjátékról, énekről, táncról, vagy képzőművészetről. 
Most még inkább szükség van a pozitív visz-
szajelzésekre, az építő kritikára, hiszen fontos, 
hogy a gyerekek ne veszítsék el az alkotás és 
a művészet iránti szeretetüket. Iskolánk az el-
múlt hónapok során több versenyt is szervezett, 
amelyek révén a diákok megcsillogtathatták te-
hetségüket. A megmérettetéseken kívül egyéb 
jellegű kezdeményezések is lehetőséget adtak a 
szereplésre. Az Idősek napja alkalmából videó-
koncerttel és apró ajándékokkal kedveskedtünk 
a helyi nyugdíjasoknak. Gyönyörű ősz címmel 
hirdettünk fotós felhívást. A versenybe bekap-
csolódva a tanulók lencsevégre kapták az őszi 
színeket, fényeket és hangulatokat. Mi lenne 

ha…? címmel szerveztünk rajzversenyt, 
mellyel arra buzdítottuk a gyerekeket, 
hogy söpörjék félre a tanulmányrajzokat, s 
helyettük a saját, kreatív, színes világukat 
jelenítsék meg. Nem maradt el a hagyomá-
nyos karácsonyi koncertünk sem, bár a né-
zők idén ezt csak virtuálisan élvezhették. 
Természetesen további terveink is van-
nak; zongora-, tánc- és rajzversennyel, 
március 15-i koncerttel, anyák napi meg-
lepetéssel és abszolvens koncerttel is 

készülünk, függetlenül attól, hogy az oktatás a közeljövőben visszaáll-e a „régi“ 
kerékvágásba. Továbbra is az a fő célunk, hogy ápoljuk a gyerekek művészet iránti 
szeretetét és lelkesedését, ugyanolyan odaadással a monitor mögül, ahogyan azt 
élőben, az osztálytermekben tennénk.

Beáta Bányácski

Az óvodában is működik a távmunka
A járványügyi helyzet miatt óvodánkba idén január 18-ától csak azokat a gyere-
keket fogadhattuk, akiknek a szülei a kritikus infrastruktúrában dolgoznak, illetve 
azon szülők gyermekei jöhettek az intézményünkbe, akik nem tudnak otthonról 
dolgozni. Először két osztályt nyitottunk a Fábry utcai tagóvodánkban, majd a ké-

sőbbiekben – a szülők igénye alapján – a higiéniai követelményeket betartva meg-
nyitottuk a harmadik osztályt. Február 8-tól ismét két osztályban folytattuk az okta-
tó-nevelő tevékenységet. Mivel a koronavírus az óvodánkban is felbukkant, február 
19-étől bizonytalan ideig fel kellett függeszteni az óvoda működését.
A bezárás ideje alatt – sőt, már azt megelőzően is – az óvónők rendszeresen kreatív 
videókat készítenek az otthon tartózkodó óvodások számára. A kreatív feladatokat 
és meséket tartalmazó kisfilmek letölthetők az óvoda honlapjáról. Pedagógusaink 
nagy odaadással és leleményességgel készítik a kisfilmeket azzal a céllal, hogy 
szebbé tegyék a kényszerszünet idejét a gyerekek számára. Az óvodások legalább 
virtuális formában találkozhatnak a szeretett óvónénijükkel.
Mindeközben más téren is próbálunk előrelépni. A Fábry utcai tagóvodában létre-
hoztunk egy mini edzőtermet, ahol játékosan szeretnénk fejleszteni a gyermekek 
mozgáskultúráját. A Kossuth utcai óvoda helykapacitása nem teszi lehetővé egy 
tornaterem létrehozását, ezért testnevelési eszközöket biztosítottunk az oda járó 
gyermekek számára, akik a sportszereket a saját csoportszobájukban használhatják. 
Bizakodva, türelmetlenül várjuk, hogy végre újra minden gyermek előtt megnyit-
hassuk óvodánk kapuit.

Pásztor Monika, igazgató

zážitkov, neschopnosťou učiť sa doma bez dohľadu učiteľa / rodiča. Neprihliada sa 
však na dôležitý fakt – tentoraz je učenie naozaj „šité na mieru žiaka“ a podporuje 
jeho samostatnosť. Ako si ho žiak (pod taktovkou učiteľa – dirigenta) nastaví, také ho 
bude mať. Učiteľ usmerňuje, dáva rady, podnety. Žiak sa plaví sám (vediac, že v sku-
točnosti nie je prenechaný napospas osudu – má svojho mentora, poradcu v podobe 
pedagóga, v lepšom prípade aj spolupracujúceho rodiča). Samozrejme, toto je opis 
ideálnej situácie. Takisto ako existujú žiaci, ktorí si počas dištančnej formy vyučova-
nia prišli na svoje, existuje aj kategória žiakov, ktorým tento spôsob nevyhovuje (ak 
by sme to mali znázorniť na dnes tak populárnych farebných škálach, tak tu máme 
všetko od bledých po intenzívne tmavo-svietiace a varujúce). Radi by sme využili 
priestor na poďakovanie a pochvalu všetkým „bledým“ účastníkom vyučovacieho 
procesu: ďakujeme žiakom, ktorí to napriek únave z vysedávania pred počítačmi ne-
vzdávajú. Naopak, zapájajú sa do súťaží, ktoré dostali online podobu. Ba čo viac, 
žnú jeden úspech za druhým. Po okresných kolách olympiád máme dve kvalifikácie 
na krajské: Gréta Pankuličová (žiačka Kvarty B) sa po víťazstve na okresnom kole 
Dejepisnej olympiády prebojovala na krajské kolo; Tarcali Sándor Domonkos (žiak 
Kvarty D) si počínal podobne na Matematickej olympiáde. Krajské kolo Olympiády 
v anglickom jazyku sa už zrealizovalo a naša žiačka, Žofia Rebeka Pándy (Septima 
B) si „vyspeakovala“ úžasnú bronzovú medailu. Alexandre Jeckovej (Septima B) 
sa zas podarilo kvalifikovať na celoslovenské kolo Olympiády ľudských práv! Čo 
je však najúchvatnejšie, apetít žiakov po súťažení narastá: milovníci anglickej pró-
zy a poézie pripravujú doma svoje videá do súťaže Jazykový kvet, zapájajú sa do 
projektových výziev a zdokonaľujú svoje zručnosti. Klobúk dole, milí gymnazisti! 
Pripojme i poďakovanie mamkám, ockom, starkým, starším súrodencom, ktorí vám 
doma, ak je to potrebné, pomáhajú. A v neposlednom rade vašim učiteľom, ktorým 
sa po tomto školskom roku popri zvýšenej úrovni kompetencií v modernej výučbe 
zvýšia pravdepodobne aj dioptrie okuliarov či šošoviek.
A to sme ešte nestihli spomenúť naše zahraničné partnerstvá a prácu na projektoch!       
Pandémia na hodnú chvíľu ochromila našu cezhraničnú projektovú prácu. To, čo je 
pre mnohých na projektoch Erasmus + najvzrušujúcejšie - cestovanie a spoznáva-
nie nových kultúr - sa realizovať nedá. Niet však dôvodu prečo nepokračovať v už 
rozbehnutých akciách online. Tento osud postihol náš projekt VOICES (redigova-
nie online časopisu v spolupráci s partnermi z Česka, Poľska, Nemecka a Mecedón-
ska), ale i ešte len rozbiehajúce sa projekty zONA v IT (spolupráca so susedným 
Maďarskom v rámci projektu Interreg, ktorej cieľom je upriamiť pozornosť dievčat 
a žien na odvetvie informatiky) a projektu o zvyšovaní prestíže VET (odborného 
výcviku), v rámci ktorého si budeme vymieňať skúsenosti z dobrej praxe s partner-
mi z Maďarska, Írska, Spojeného kráľovstva a Rakúska. 
Tak teda Dva roky prázdnin? To sotva. Po týždni jarných prázdnin, oddýchnutí, 
s čerstvými silami ale i obavami zarezávame do poslednej fázy školského roka. Ten 
má, podobne ako tá nepopulárna choroba, veľmi rýchly spád. Preháňame tvrdením, 
že koniec školského roka klope na dvere? Kiežby si takto poklopkávala aj pandémia!
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közélet

Folyamatosan telt ház van a 
királyhelmeci kórház covid-osztályán
A Bodrogközben eddig mintegy 1500 személyt oltottak be

Covid-osztály Királyhelmecen
A királyhelmeci kórházban tavaly decemberben elkerülhetetlenné vált a covid-osz-
tály megnyitása, ahol 17 ágyat különítettek el a koronavírussal fertőzött betegek ápo-
lására, ám ezek sajnos napokon belül kevésnek bizonyultak (időközben 20-ra bővült 
ezen ágyak száma). Az osztályon három lélegeztetőgéppel felszerelt ágy van, további 
11 ágynál tudtak gondoskodni a folyamatos oxigénellátásról, a maradék 6 pedig oxi-
génellátás nélkül volt. Az osztály mellé saját orvosi rendelőt alakítottak ki. A részle-
gen, annak megnyitása óta teljes kapacitásban dolgoznak, folyamatosan foglalt min-
den ágy. Március 2-án szabadult fel először két hely, ám a kórház igazgatója szerint 
ezt még nem lehet javulásként elkönyvelni. Cikkünk megírásakor (március 3-án) 18 
koronavírus-fertőzött pácienst látnak el. Közülük ketten szorulnak mesterséges léle-
geztetésre, és 10 beteget kezelnek légzőkészülékkel. 

biztosítani, miután azonban megegyezés született a másik két biztosítóval is, most 
már mindenki számára ingyenes a szolgáltatás. 
Sokan talán nem tudják, hogy a február elejétől a szlovák állampolgárok havon-
ta kétszer csináltathatnak PCR-tesztet, a vizsgálat költségeit megtéríti az egész-

„Ideiglenesen orvosokat és nővéreket helyeztünk át ide az intenzív osztályról, a 
belgyógyászatról és a sebészetről. Igyekeztünk a legtapasztaltabb kollégákat kivá-
lasztani, hiszen nemzetközi normák alapján dolgozunk, és megfeszített tempóban 
kell végezniük a feladatokat. Az osztály megnyitása óta rengetegen jöttek naponta, 
és sajnos még mindig sokan érkeznek hozzánk, a gyorsmentő is hoz betegeket, és 
mi mindenkit ellátunk, megvizsgálunk. A Covid-19 fertőzésre gyanús vagy pozi-
tív laboreredménnyel rendelkező páciensek esetében a tünetek súlyossága alapján 
állapítjuk meg, hogy otthonukban kerülnek-e megfelelő elkülönítésre, illetve hogy 
kórházi ápolásra szorulnak-e. Amennyiben van szabad helyünk, intézményünkben 
maradnak, ha azonban megtelik az osztály, kénytelenek vagyunk más intézmény-
ben helyet találni a számukra” – közölte Hencel Klára, az intézmény igazgatója.
A gyorsmentők kapcsán kiemelte, mennyire fontos, hogy a segítséget igénylők pon-
tos és hiánytalan információkat adjanak állapotukról. „Sokan nem is tudják, hogy 
amikor gyorsmentőt hívnak, tulajdonképpen a kassai egészségügyi mentőszolgálat 
operatív központjával veszik fel a kapcsolatot, vagyis nem mi döntünk arról, hogy 
mikor kihez mehet a gyorsmentő. De ha már erről esett szó – rendkívül fontos, sőt, 
életbevágó, hogy a segítséget igénylő személyek pontos és részletes információt ad-
janak állapotukról, hiszen a kiérkező mentősök ezen információk alapján készülnek 
fel a beteggel való találkozásra. Amennyiben fertőzés gyanúja áll fenn, a mentősök 
a megfelelő védőöltözetben érkeznek a beteghez.
Ez érvényes a kórházunkba érkező betegekre is, hiszen ők is veszélyt jelenthetnek 
az itt dolgozók egészségére, azt pedig végképp nem engedhetjük meg magunknak, 
hogy felelőtlenség miatt orvosok, ápolók betegedjenek meg. Ez akár az osztály 
bezárását is eredményezhetné. A fertőzött személy szempontjából is sokkal elő-
nyösebb, ha azonnal kiderül a gond, hiszen az a célunk, hogy a betegek a lehető 
leghamarabb segítséget kapjanak” – közölte a kórház igazgatója.

Ha romlik az állapotunk, kérjünk segítséget!
A Covid–19 vírussal fertőzött betegek esetében fontos, hogy folyamatosan kap-
csolatban legyenek a körzeti orvosukkal, aki tanácsokkal és instrukciókkal látja el 
őket. Amennyiben a betegnél tünetként már a fulladás, a szűnni nem akaró köhögés, 
magas láz is jelentkezik, akkor már szükségessé válik, hogy hívja körzeti orvosát 
vagy a királyhelmeci ügyeletet, illetve a gyorsmentők segélyszámát (155). A fer-
tőzésen átesett személyek a karantén letelte után telefonon lépjenek kapcsolatba 
körzeti orvosukkal. Telefonos segítséget egyébként bármikor kérhetünk és kérjünk 
is – mondja Hencel Klára –, így a körzeti orvos, az ügyelet, a szakorvos segít eliga-
zodni a lehetséges teendők között.
„Az elmúlt napok tapasztalatai azt mutatják, hogy a térségben élők lassan meg-
érették, mivel állnak szemben, és szerencsére egyre többen jelzik időben az álla-
potukban észlelt problémát. Sajnos azonban még mindig akadnak olyanok, akik 
csak akkor kérnek segítséget, amikor már nagyon súlyos az állapotuk. Érhető, hogy 
mindenki igyekszik elkerülni, hogy kórházba kerüljön, ám ez nem az az időszak, 
amikor érdemes kockáztatni. A betegség ugyanis nem válogat, sajnos a fiatalabb 
korosztályt sem kerüli el; jelenleg is vannak negyvenes korosztályba tartozók az 
osztályon” – magyarázta az intézmény igazgatója.    

Antitestvizsgálat és PCR-teszt Királyhelmecen
A királyhelmeci kórházban rendszeresen végzik a fertőzöttek kiszűrését. Az intéz-
mény bejáratánál két mobil mintavételi hely működik párhuzamosan, az egyikben 
ingyenes antigéntesztet, a másikban PCR-tesztet készítenek, január 11-e óta pe-
dig már antitestvizsgálatot is végeznek a kórház laboratóriumában. A PCR-teszt 
eredményéről a kórház elektronikus úton küld négy nyelvű visszaigazolást. „Ezt a 
vizsgálatot kezdetben csak a Dôvera biztosító kliensei számára tudtuk ingyenesen 

Januártól PCR-tesztet, valamint antitestvizsgálatot is végeznek a helyi kórházban

Az elmúlt hónapokban számos felajánlás érkezett a covid-osztály számára

ségbiztosító. Ezt a lehetőséget főként azoknak ajánlott kihasználni, akik túlestek a 
fertőzésen. A karantén lejárta után a körzeti orvostól kell igényelni a PCR-tesztet” 
– tájékoztatott az igazgatónő. 
Városunkban is megkezdődött a védőoltások beadása
Az intézményben januárban megkezdődött a COVID-19 elleni védőoltások beadá-
sa – térségünkben március 2-ig már 1400 személy megkapta a védőoltást. Mint 
köztudott, az oltás menetét, a vakcinák mennyiségét az egészségügyi minisztérium 
határozza meg a nemrégiben közzétett oltási stratégia alapján. Az oltással kapcso-
latban szinte naponta új fejlemények, döntések születnek, ezért ajánlott az aktuális 
helyzet felől érdeklődni. Telefonon már nem, de a www.old.korona.gov.sk webol-
dalon mindenki jelezheti koronavírus elleni oltás iránti igényét. A kérdőív a király-
helmeci kórház www.nspkch.sk oldalán is elérhető, ahol a járvánnyal és az oltással 
kapcsolatos egyéb aktuális információk is megtalálhatók.

Felajánlások a kórház részére
A vészhelyzet kezdetétől különböző adományok, felajánlások érkeztek az országos 
tesztelést végző, valamint a covid-osztályon dolgozó szakdolgozók számára. „A 
városunkban működő egyik étterem és pizzeria több alkalommal biztosított ebédet 
a tesztelésen résztvevő egészségügyi dolgozók számára, egy helyi vállalkozó pedig 
látványos hidegtálakkal ajándékozott meg minket. Több adományozótól kaptunk 
tisztító- és fertőtlenítőszereket, valamint meleg plédeket és ágyneműket. Az egyik 
helyi gyógyszertár nagyobb mennyiségű C-vitamint, egy vállalkozó pedig vado-
natúj hűtőszekrényt ajándékozott a covid-osztálynak. Minden segítség, felajánlás, 
adomány felértékelődik ezekben a napokban, mikor mindannyiunktól nagy odafi-
gyelést, fegyelmet, és megfontolt döntéseket kíván a veszélyhelyzet. Magánembe-
rektől, cégektől kapott folyamatos segítség mind anyagi, de erkölcsi értelemben is 
erőt ad a kórház munkatársainak, hogy a betegek érdekében munkájukat a lehető 
legjobban végezzék” – zárta Hencel Klára.

Nemocnica Kráľovský Chlmec
Zmena prevádzkových hodín na mobilnom odberovom mieste 
na bezplatne testovanie COVID-19 antigénovými testami 
Pondelok: 8:00-12:00, 12:30-16:30 Utorok: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Streda: 8:00-12:00, 12:30-16:30  Štvrtok: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Piatok: 8:00-12:00, 12:30-16:30  Sobota: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Nedeľa: zatvorené
 
Királyhelmeci Kórház és Rendelőintézet
Ingyenes antigén tesztelés Covid-19 - időpontváltozás 
a kórházi tesztelési ponton:
Hétfő: 8:00-12:00, 12:30-16:30  Kedd: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Szerda: 8:00-12:00, 12:30-16:30  Csütörtök: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Péntek: 8:00-12:00, 12:30-16:30  Szombat: 8:00-12:00, 12:30-16:30
Vasárnap: zárva
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Nem csak a helyiek számára érhető el a város regisztrációs programja 

közélet

Online lehet regisztrálhatni 
a hétvégi tesztelésekre
Online, két nyelven regisztrálhatnak a tesztelésre, amely továbbra 
is három helyszínen zajlik városunkban

Királyhelmecen januártól a helyi önkormányzat három helyszínen – a szlovák és a 
magyar alapiskolákban, valamint a városi hivatal földszintjén – teszteltet. Ezek a 
mintavételi helyek reggel 8-tól délután 19 óráig állnak a polgárok rendelkezésére. 
Pataky Károly elmondta, mivel Királyhelmec – az elsők között a járásban – már 
január elsejétől két mobil mintavételi hely (ú. n. MOM) működtetéséhez is ren-
delkezett hivatalos engedéllyel, így a további tesztelési helyszínek kialakítása nem 
okozott nagyobb problémát. 
Januártól online lehet regisztrálni az antigénes tesztelésre városunkban. „Az időjárá-
si viszonyokra és a járványügyi helyzetre való tekintettel mindenképp szerettük vol-
na elkerülni, hogy a mintavételi helyek előtt hosszú sorok alakuljanak ki, ezért – bár 
a törvény nem írja elő – úgy döntöttünk, hogy lehetővé tesszük az online regisztrá-
ciós lehetőségét, amely a város honlapján (www.kralovskychlmec.org) érhető el” – 
közölte a polgármester. A program nemcsak a regisztrálást teszi lehetővé, de aktuális 
információt nyújt arról is, van-e éppen szabad hely az egyes mintavételi helyeken. 
A rendszer beindítását követő napon közel háromezer érdeklődő tekintette meg a 

lehetőséget, és több mint 1300 érdeklődő regisztrált a város honlapján. A mintavé-
telt követően mindössze néhány percet kell várni az igazolásra, erre a célra külön 
helyiséget alakítottak ki. A teszteredményt SMS-üzenet formájában is elküldik, az 
üzenet azon a nyelven érkezik, amelyik nyelvet regisztráláskor választanak az ér-
deklődők. A hatályos törvények szerint a rendőrök egy ideje már ezt az elektroni-
kus igazolást is kötelesek elfogadni.
„Az internetes aplikáció – mely saját fejlesztésű – az elmúlt hetekben jól vizsgá-
zott. Rendkívül kedvező fogadtatásra talált a felhasználók között, hogy a polgárok-
nak magyar és szlovák nyelvű verziót is a rendelkezésére tudtunk bocsátani. Több 
város úgy indított online regisztrációs programot, hogy az csak a helyiek számára 
elérhető, mi azonban nem szerettünk volna ilyen megszorítást, hiszen vészhelyzet 
van; nem tudhatjuk, ki milyen okból szorul a segítségünkre. Annak ellenére, hogy 
kezdetben kicsit tartottunk attól, hogy túl sokan érkeznek majd hozzánk, senkit 
sem utasítottunk el. Azt is számba vettük, hogy bizonyára többen igénybe veszik 
a kórház által működtetett mintavételi helyeket is. Eddig nem volt szükség vál-
toztatásra, de amennyiben úgy alakulna, hogy túl sokan lennének azok, akik nem 
elektronikus úton regisztrálnak, akkor meghosszabbítjuk a tesztelés idejét” – tá-
jékoztatott a város első embere. Kiemelte, hogy az önkormányzat által koordinált 
tesztelés nem befolyásolja a királyhelmeci kórházban lévő mintavételi helyeket, 
amelyek eddig is saját működési rendjük szerint fogadták az embereket. Az, hogy 
ezekben hogyan és mikor lehet időpontot foglalni az interneten, illetve hogy kell-e 
sorban állni, már nem tartozik a város vezetésének hatáskörébe.  
A polgármester egyébként néhány hétig otthonról koordinálta a munkát, mivel maga 
is megfertőződött a koronavírussal. „Kissé megnehezítette hétvégi akcióra való fel-
készülést az, hogy egy ideig otthonról kellett részt vennem a szervezésben, de az 
utóbbi időszakban belejöttünk az online szervezésbe, így ez a helyzet nem jelentett 
különösebb gondot” – közölte a polgármester, aki a Facebookon közzétett videójában 
közölte, hogy elkapta a COVID-19 betegséget. „A közösségi hálón közzétett bejegy-
zésemmel szerettem volna másokat arra ösztönözni, hogy tartsák be a járványellenes 
óvintézkedéseket, s vegyenek részt a kór megfékezése céljából tartott további teszte-
léseken. Fontos szem előtt tartani a tényt, hogy a negatív antigénes teszt nem jelent 
biztos vírusmentességet. Valószínűleg, én is olyan személytől kaptam el a betegséget, 
akinek a tesztje néhány napja még negatív volt” – mondta Pataky Károly.
A tesztelések napján a város segíti a közigazgatásilag Királyhelmechez tartozó Fej-
szés település polgárait a mintavételi helyekre való eljutásban. Azokat a fejszési-
eket, akik online regisztráció nélkül részt kívánnak venni a hétvégi tesztelésen, a 
város autóbuszokkal szállítja a mintavétel helyszínére. Az autóbuszok szombaton 
és vasárnap 15:30-kor indulnak Fejszésről, majd 19 órakor utazhatnak velük vissza 
lakóhelyükre. A torlódás elkerülése érdekében a fejszési lakosokat az aktuálisan 
helyzet alapján irányítják az épp üres mintavételi helyekre. Online regisztrálni to-
vábbra is lehet szombatra és vasárnapra is, a reggel 8 és a délután 16 óra közötti 
időszakra. Ez után mindkét nap, mindhárom helyszínen, előzetes regisztráció nél-
kül is fogadják a polgárokat. 

Sčítanie 2021: Ako je bezpečné 
a čo vám hrozí, ak sa nezúčastníte?
Slovensko sa po 10 rokoch opäť sčítava. Tento raz ale výhradne elektronicky,         
neexistuje žiadny papierový formulár na sčítanie

Na elektronické sčítanie máte čas odteraz do 31.3.2021. Kvôli pandémii je termín 
asistovaného sčítania posunutý od 1.4. do 31. 10. 2021. Toto je však predbežný údaj 
a závisí od vývoja pandemickej situácie na Slovensku. 
Sčítať sa môžete z pohodlia domova, prakticky z ľubovoľného miesta, kde máte pri-
pojenie na internet. Na sčítanie môžete použiť stránku www.scitanie.sk . Môžete ale 
využiť aj mobilnú aplikáciu SODB 2021, ktorá je dostupná pre Android a iOS . Obe 
aplikácie sa dajú dnes už vyhľadať v aplikačných obchodoch AppStore a Google 
Play, zo začiatku sa aplikácia pre Android v aplikačnom obchode nezobrazovala. 
Odkazy na aplikácie nájdete aj na stránke www.scitanie.sk.
Obe možnosti sú veľmi jednoduché a samotné sčítanie sa vám nezaberie viac ako 
5 až 15 minút. To hlavne kvôli jednouchým otázkam, na ktoré treba v aplikácii 
alebo na webe odpovedať. Pri otázkach sú uvedené aj vysvetlivky pre jednotlivé 
body. Prešli sme si ich a konštatujeme, že všetko je dobre vysvetlené a otázky 
zrozumiteľné. V prípade zadania rodného čísla je otázok maximálne 14. Na vy-
plnenie formuláru máte maximálne 45 minút, po tomto čase sa program ukončí a 
zadávať údaje budete opakovane.
Nutným základom k sčítaniu je rodné číslo alebo občiansky preukaz. Prostredníc-
tvom rodného čísla sa zaregistrujete a môžete pokračovať na otázky a dotiahnuť 
sčítanie do úspešného konca. Využiť však môžete aj občiansky preukaz – prostred-
níctvom webového portálu je potrebné mať jeho „elektronickú“ verziu a čítačku. 
Ak sa sčítate cez aplikáciu, tak stačí, keď ho v rámci tejto aplikácie odfotíte (je 
potrebné dať aplikácii súhlas na prístup k fotoaparátu) a dáta sa načítajú automa-
ticky. Obe varianty, teda web i aplikácia ponúkajú takmer rovnaké možnosti, no 
web je možné zobraziť vo viacerých cudzích jazykoch, aplikácia je iba v slovenčine.
Aby sa overilo, že zadávanie údajov naozaj realizujete vy, alebo ste osoba pove-
rená asistovaným sčítaním blízkej osoby, budú vám položené doplňujúce otázky. 
napr. aké je vaše meno, v akej obci máte trvalé bydlisko, v ktorom roku ste uzatvo-
rili manželstvo a pod. Ak odpoviete nesprávne, program sa ukončí.

Štát prirodzene má 
register obyvateľstva 
a vie, že pod daným 
rodným číslom exis-
tuje konkrétna oso-
ba. Z toho vie dátum 
narodenia, pohlavie 
a pravdepodobne aj 
adresu trvalého byd-
liska. Nevie však ďal-
šie údaje ako je napr. 
kto tvorí súčasť vašej 
domácnosti, kde reál-
ne bývate, aké je vaše 
náboženské vyznanie 
a k akej národnosti sa aktuálne hlásite. Práve toto je dôvod sčítania, cieľom je zjed-
notiť a spresniť to, čo o nás štát vie a to k jednotnému dátumu. Tým je 1.január 2021, 
teda odpovedáte až na výnimky o stave, ktorý platil v prvý deň tohto roka. Výnimkami 
je napr. odpoveď na otázku aký máte preferovaný spôsob dopravy do zamestnania. 
1. január je na Slovensku štátny sviatok a väčšina ľudí do práce nešla, rovnako platí 
lockdown. Na túto otázku tak odpovedáte tak, že vyplníte obvyklý spôsob dopravy 
počas pracovného dňa a bez lockdownu.
Aj preto nie je možné na niektorú z položených otázok neodpovedať. Systém vás 
nepustí ďalej, pokiaľ na danú otázku neodpoviete. Pritom sa môžete prihlásiť k 
dvom národnostiam, veľmi široký rozsah máte v prípade náboženstva vrátane 
odpovedi bez vyznania alebo zapíšete do položky vami určené náboženstvo. Od-
povedáte aj na otázku, na akom poschodí bývate, ak je trvalé bydlisko vo viacpod-
lažnom byte. Najcennejšie na spracovanie sú práve odpovede na tzv. sebadekla-
ratívne otázky – teda k čomu sa hlásite.

Sčítava sa každý obyvateľ, kto má v Slovenskej republike trvalý, prechodný alebo 
tolerovaný pobyt. Ak sa do daného termínu nesčítate, hrozí vám pokuta. Túto 
pokutu vyrubuje obec, v ktorej máte trvalý pobyt a jaj výška je od 25 do 250 eur 
za každú nesčítanú osobu.
Ak máte neplnoleté deti, ste zodpovední za jeho sčítanie a každé dieťaťa sa sčíta-
va samostatne. Pri štvorčlennej rodine by nesčítanie mohlo vyjsť v prípade ma-
ximálnej pokuty poriadne draho. Sčítať sa je povinný aj občan Európskej únie, 
ktorý má na území Slovenska obvyklý pobyt. Ako bolo povedané, sčítať neplnoleté 
osoby (menej ako 18 rokov), teda deti, je povinný rodič, respektíve zákonný zá-
stupca. To isté platí aj pri obyvateľoch, ktorí nie sú schopní sčítať sa sami. V tom 
prípade môžu využiť službu asistovaného sčítania.
V prípade, že vyplňuje elektronický formulár pre sčítanie blízka osoba, je situácia 
jasná. Pre prípady, kedy táto forma nie je možná, vytvorili obce kontaktné mies-
ta, ktoré sú vybavené príslušnou výbavou: počítač, tablet a pripojenie na internet. 
Treba zistiť otváracie hodiny a kontaktné miesto stačí navštíviť. Kontaktné miesta v 
súčasnosti sú už vytvorené, ale ich presný zoznam bude zverejnený až 1. apríla 2021.
Pri mobilnom sčítaní príde po nahlásení pracovník s tabletom až do domu a tak-
to sa vykoná sčítanie. Asistované sčítanie je posunuté v čase práve preto, že tu 
dochádza k bližšiemu stretnutiu neznámych osôb, čo v súčasnosti nie je mož-
né. Elektronické sčítanie osôb vlastnými prostriedkami však posunuté nie je a 
končí sa presne 31. 3. 2021.
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Királyhelmeci modell a világ kifutóin
Fazekas Nikoleta sikeres modell lett Floridában

A különleges szépséggel megáldott lányok gyakran álmodoznak modellkarrierről. 
Fazekas Nikoleta is így volt ezzel, ám attól tartott, hogy nem rendelkezik az ehhez 
szükséges adottságokkal, ráadásul el sem tudta képzelni, mit kell tennie egy bod-
rogközi lánynak ahhoz, hogy a divatvilág fővárosaiban modellként vonulhasson vé-
gig a kifutón. A lehetőségek azonban hamar rátaláltak: szerepelhetett egy kisvárosi 
divatbemutatón. Az élmény újra szárnyakat adott a lány álmainak.
„A Nagykaposon megszervezett divatbemutató lehetőséget adott arra, hogy bete-
kinthessek a modellkedés világába. Nem számít, hogy az a kifutó messze nem ért 
fel a nagyvárosok kifutóihoz, számomra sokat jelentett, hogy végigvonulhattam 
rajta. Az élmény hatására bejelentkeztem egy internetes előválogatásra, és meglett 
az első sikerem – kiválasztottak. Három nappal később már utaztam is szüleimmel 
Pozsonyba, a következő castingra, ott azonban már nem jutottam tovább. Ennek el-

lenére nagyon örültem, hogy megélhettem az első beválogatás sikerét. Élmény volt 
számomra minden perc, ráadásul a siker növelte az önbizalmamat is” – emlékezik 
vissza a kezdetekre Nikoleta, akinek nem sokkal később egy budapesti ügynökség 
lehetőséget kínált egy portfólió elkészítésére és a közös munkára. A lány örömét 
még tovább tetézte, hogy akkoriban talált rá az igaz szerelem is.
„A párom mindenben támogat, éppen olyan, amilyennek megálmodtam – ő a szerel-
mem, a legjobb barátom és a lelki társam is egyben. Elkísért a budapesti fotózásra, 
ám épp akkortájt ajánlottak neki munkát Floridában (ahol azóta professzionális tán-
cosként és koreográfusként dolgozik), ezért én sem kerestem tovább az új lehetősé-
geket, és azt a tervemet is feladtam, hogy Pozsonyban tanulok majd tovább a pszi-
chológiai szakon. Teljesen új életet kezdtünk az Egyesült Államokban, ahol 2016-
ban összeházasodtunk. Azt tervezzük, hogy otthon, a család és a barátok körében 
is megtartjuk majd az esküvőt” – mondta a fiatal modell, aki a kezdeti nehézségek 
leküzdése után hozzákezdett álmai megvalósításához. Nemsokára elkészült az újabb 
portfóliója. Az internetre feltöltött fotók meghozták a sikert. Nikoleta lehetőséget 
kapott egy videoklipben való szereplésre, amelyet azóta már közel 4 millióan tekin-
tettek meg az egyik videóportálon, később pedig egy reklámban és egy kisfilmben 
szerepelhetett. „Rendkívüli élmény volt számomra a filmforgatás. Érdekes embe-
reket, producereket, színészeket ismerhettem meg. 2019-ben és 2020-ban végre le-
hetőségem nyílt arra, hogy egy igazi divatbemutató, egy ún. Fashion Show részese 
legyek, ahol neves divattervezők egyedi ruhadarabjait mutathattam be. Mindkét ese-
mény Saint Petersburgban zajlott” – sorolja a sikereit Nikoleta, aki – mint mondta 
– leginkább arra büszke, hogy ez idáig 11 ismert magazinban jelent meg fotója.
Két alkalommal szerepelt a Style Cruze nevű Los Angeles-i kiadványban. A fran-
cia Malvie Magazine szintén kétszer közölte le portréit; a bodrogközi szépség másod-
jára már a címlapon pózolt. Egy alkalommal ő volt a Dreamy magazin címlaplánya. 
További fotói megjelentek az ausztráliai Like a Lion c. lapban, valamint a Marika 
Magazine, a Goddes Magazine, a floridai Prolific Quaerterly kiadványokban, utóbbi 
egyébként a lány egyéni fotóit is leközölte. Nikoleta örömmel számolt be arról, hogy 
néhány héttel ezelőtt több fotója megjelent a Finest című fitnesz magazinban.
Fazekas Nikoleta számára nemcsak a modellkarrier fontos. A szépségipar iránt is ér-
deklődik, ezért nemrégiben bejelentkezett a clearwateri Aveda nevű szépségiskolába. 
Szabadidejében sokat sportol, utazik, szívügye az állatvédelem. „Gyerekkorom óta 
segítem a kóbor állatokat, és továbbra is fontosnak tartom, hogy segítsek rajtuk. A 
barátainkkal elindítottunk egy kezdeményezést a magára hagyott állatok megmenté-
sére. A párommal már régóta terveztük, hogy befogadunk egy kutyust, nemrég pedig 
megtaláltuk az igazit, így vele lett teljesebb az itteni családunk” – meséli a modell.
A királyhelmeci lányt nem viselte meg a nehézségekkel teli 2020-as év. Egyetlen iga-
zi nehézséget az jelentett számára, hogy a koronavírus miatt nem volt alkalma meglá-
togatni az otthoniakat, pedig nagyon hiányoznak a szerettei és a barátai. Mint mondta, 
az eddig megszerzett tapasztalatai révén egyre könnyebben boldogul az új kihívások-
kal, valamint pozitívabb, kitartóbb, magabiztosabb és céltudatosabb lett. „Nehezen 
viselem, hogy hosszabb ideje nem találkozhattam a családommal, de örömmel tölt el 
a tudat, hogy egészségesek, és hogy nemsokára – remélhetőleg – újra láthatom őket. 
Köszönettel tartozom a családomnak, mert kitartottak mellettem, és mindenben segí-
tettek. Hálás vagyok a sorsnak mindazért, amit eddig átélhettem, az új emberekért, 
akiket megismerhettem és a sok-sok élményért, amit soha senki nem vehet el tőlem”.

Városunkban teljesen leállt a sportélet
A koronavírus-járvány miatt tavaly kora tavasszal regionális szinten idő előtt véget 
ért a pontvadászat
Ősszel a teljes sportélet leállt egész Szlovákiában és persze Királyhelmecen is. A 
koronavírus-járvány hatásai a csapatsport-szakosztályokat sem kerülték el. A ta-
valyi bajnokságokat végérvényesen le is zárták, és jó ideig nem várható hivatalos 
információ a potenciális folytatásról. Hogyan telt a 2020-as év a sportolók számára 
– erről kérdeztük Detrik Dénest, aki tavaly novemberig a felnőtt csapat edzőjeként, 
a futball szakosztály vezetőjeként tevékenykedett a TJ Slavoj sportegyesületben, 
melynek elnöki feladatait is ellátta.
A tavalyi évben a járvány határozta meg a sportéletet városunkban. A futball esetében 
ez a következőképpen zajlott. Január második hetében elkezdtük a felkészülést a 2020-
as szezon tavaszi idényére. Március közepe táján, a felnőtt bajnokság előtt két héttel a 
sportéletet teljesen megállították. Azt mondhatnánk, hogy az ezt megelőző felkészülés 
valamilyen szinten kárba veszett. Március közepétől május végéig tartott a kényszer-
szünet, akkor ugyanis lazultak a szabályok, folytatódhattak az edzések, de a bajnoki 
meccseket továbbra sem tarthattuk meg. Májusban elkezdtük a felkészülést az őszi sze-
zonra, ami augusztus elején indult. A normális mederben folytak a mérkőzések október 
11-ig, amikor az egészségügyi szabályok szigorítása miatt ismét leállítottak mindent. 
Akkor persze már tudtuk, hogy a koronavírus-járvány miatti helyzet következté-
ben minden addigi eredményt töröltek – véget értek a regionális bajnokságok. A 
Nyugat-, Közép- és Kelet-szlovákiai Labdarúgó-szövetség elnökeinek közös nyi-
latkozata szerint a döntés minden, általuk irányított bajnokságra vonatkozott, a III. 
ligától kezdve, az összes alacsonyabb osztályú pontvadászat esetében, valamennyi 
korosztályban. A végrehajtó bizottságok megegyeztek abban, hogy egyetlen ligá-
ból sem lesz kieső, de feljutó csapat sem, azaz a 2020/2021-es idényt pontosan 
ebben az összetételben várhatta minden bajnokság összes csapata. 
A tiltások miatti szünetek nagy nehézségeket jelentettek a játékosoknak, akik számára 
nagyon fontos a folyamatos erőnlét, a csapatban végzett közös munka. Az edzőknek 
sem volt könnyű dolga, hiszen rendkívül kiszámíthatatlan körülmények között kellett 

tervezniük. Jelenleg sem rózsás a helyzet: nincsenek edzések, a sportolók kénytelenek 
közös edzések és meccsek nélkül, a maguk módján megoldani a felkészülést a baj-
noki párharcokra, amelyekről még nem is sejtjük, mikor valósulhatnak meg. Addig 
is mindenki a maga módján igyekszik fizikailag és technikailag formában maradni. 
Kicsit szerencsésebb helyzetben voltak tavaly az asztalitenisz-szakosztály tagjai. A 
koronavírus-járvány miatt az alapszakaszt követően félbeszakadt pontvadászatban az 
együttes az 5. helyen állt a hétcsapatos mezőnyben, amelynek élén a zétényiek végez-
tek. Utóbbiak nem tudnak hol edzeni, mivel az edzéseknek helyet biztosító község-
háza épületében májusban tűz ütött ki. A játékosok viszont továbbra is játszani sze-
retnének, emiatt a környékbeli klubokhoz igazoltak. A 10 fős keret így 15-re bővült, 
ami azt jelenti, hogy a következő idényben, amelynek kezdését még nem ismerjük, 
két csapatot is indíthatnak: TJ Slavoj Kráľovský Chlmec A és B név alatt. Ami az 
új idényre való felkészülést illeti, a járvány miatti korlátozások miatt az edzések ott 
sem az elképzelések szerint alakultak. A nehéz időszakban szerencsére némi pozitív 
történésnek is lehet örülni. Az asztaliteniszezők tavaly ITTF-tanúsítvánnyal rendel-
kező asztalokat vásárolhattak, Sipos Roland szakosztályvezető pedig elvégzett egy 
edzői kurzust. Az edző a továbbiakban gyerekekkel is szeretne foglalkozni és egy 
új generációt kinevelni, ezzel szélesebb körben is 
megszerettetni ezt a sportágat a régió fiataljaival.
A tavalyi évben a legnagyobb sikert Fedor Gyula 
királyhelmeci testépítő érte el, aki kategóriájának 
harmadik legjobbja lett a 2020 októberében meg-
szervezett PowerFit Natural Cup versenyen. A 
sportoló a harmadik hellyel kvalifikálta magát az 
olaszországi EB-n, ám a járványügyi helyzet mi-
att nem jutott el a megmérettetésre. Fedor Gyula 
egyébként akkor először indult a 40+ kategóriában. 
A tavalyi versenyre való felkészülését természete-
sen a Sportszövetség is támogatta.
A fejlesztések kapcsán is volt előrehaladás, hiszen a város jóvoltából megújult a 
sportcsarnok egyik lelátója. A város költségvetéséből sikerült elkülöníteni 3500 
eurót egy sportkomplexum és rekreációs övezet kialakításával kapcsolatos látvány-
terv elkészítésére. A sportcsarnok területén létrehozandó komplexum lehetőséget 
nyújtana különböző sportágak űzésére, a szabadidősportra. Helyet kapna itt egy 
játszótér és egy ízlésesen kialakított terület a családtagok részére, akik kellemesen 
töltetnék itt az időt, míg az apák például a mérkőzéseken szurkolnak. A terv elké-
szítésével a város megtenné az első lépést a megvalósítás útján. Ebben sajnos jó-
magam már nem veszek részt, mivel egészségügyi okok miatt tavaly novemberben 
úgy döntöttem, befejezem a sport területén végzett munkát.


